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ANËLISI DELS RESULTATS DE LES  
ELECCIONS MUNICIPALS A CONSTANTê

(1979 Ð 2011)
i

m�n millor i m�s digne. 

PRñLEG

Aquest treball que publiquem ha estat anteriorment presentat pels mateixos autors 
com a treball de recerca de segon de batxillerat de lÕInstitut Antoni de Mart� i Franqu�s de 

Al llarg de tots els mesos dÕelaboraci� dÕaquest treball, hem pogut veure el desen-
volupament de lÕadministraci� local com �s lÕAjuntament de Constant� i els diferents partits 
pol�tics que hi han format part mitjan�ant tot tipus de pactes. Alhora, tamb� sÕha observat 
lÕevoluci� amb lÕobtenci� de nivells m�xims i m�nims per a cada partit segons fets diversos 
tant a nivell local com tamb� a nivell nacional.

Les tesis des de les quals part�em en un principi les hem trobat for�a encertades, 
amb desviacions m�nimes. Primerament, lÕalteraci� electoral produ�da per lÕarribada mas-
siva dÕimmigraci� obrera als inicis dels anys setanta �s i ha estat un factor molt decisiu per 
obtenir les repetides vict�ries del Partit dels Socialistes de Catalunya al municipi.

En segon lloc, lÕefecte Casino-Sindicat al poble. LÕexist�ncia de dues entitats dedi-
cades molt sovint a activitats similars ha produ�t un enfrontament, ara per ara for�a supe-
rat, entre molts ve�ns. Constant�, a banda de tenir els fronts dreta-esquerra i espanyolisme-
catalanisme, tamb� t� el front Sindicat-Casino. Aix� ha complicat una mica la nostra feina 
a lÕhora de fer la lectura dels resultats electorals i, sobretot, a lÕhora dÕextrapolar-los amb la 

Tamb� hem trobat i pogut constatar que des dÕen�� de la moci� de censura lÕany 
2008 i el pertinent canvi de color en el govern municipal, el poble ha canviat. Uns ens co-
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menten que a millor, altres que a pitjor. La q�esti� �s que ha canviat, i aix� ens ho han fet 
saber els entrevistats. 

Tot i aquest panorama pol�tic tan curi�s, un fet important �s el lideratge a nivell 
comarcal del 13-D i de les primeres reunions per lÕAssemblea per a la Independ�ncia de 
Catalunya. Cal destacar la revifalla cultural de les dues entitats Casino-Sindicat, aix� com 
de lÕassociaci� ÒLa golfaÓ de joves del poble.

Ha estat doncs apassionant fer un recorregut per la nostra hist�ria m�s recent de 
pa�s i estem orgullosos de poder contribuir, si m�s no pel fet de cr�ixer com a persones, al 
coneixement dÕaquesta �poca i dels principals esdeveniments succe�ts.

Agrair la colálaboraci� del Centre dÕEstudis, del personal de lÕAjuntament de Cons-
tant� -fent menci� especial a Montse Franqu�s-, de lÕArxiu Municipal de Constant� -fent 
un esment especial a Josep Estivill-, a les diferents entitats locals, als particulars que ens 
ha facilitat documents, als diferents partits pol�tics municipals que ens han dedicat el seu 
temps i ens han proporcionat diferent material, propaganda, candidatures... Que aquest 
treball tamb� serveixi com a reconeixement a la tasca portada a terme pels nostres repre-
sentants a lÕAjuntament.

-
ci�, lÕexig�ncia i lÕafany de superaci� que ens ha transm�s en tot moment. Gr�cies a tots.

INTRODUCCIONS DELS AUTORS

Joan Vendrell, introducci� personal 

La tria de lÕevoluci� de resultats de les eleccions municipals a la vila de Constant� 
com a treball de recerca no �s una decisi� arbitr�ria com a priori es pot arribar a pensar. 

ling��stics, fan que el seu panorama pol�tic es desvi� del de la resta de pobles del Camp 
de Tarragona. El barri dÕAdigsa popularment anomenat Òles vivendesÓ, on sÕhi presenta 
un alt �ndex dÕespanyolisme de classe obrera (majorit�riament nouvinguts andalusos dels 
anys 60), t� en el seu colálegi electoral un feu socialista amb vict�ries sempre que sÕha 

lÕany 2008 en qu� Pep Plana decideix abandonar el PSC i passar a ser regidor no-adscrit 
permetent, dÕaquesta manera, un nou govern format per ERC, CiU i ell mateix. Durant els 
temps previs i posteriors a la moci� de censura i al canvi de govern, Constant� visqu� mol-
tes tensions tant internes dins dÕalguns partits com externes en forma de concentracions 

el canvi de govern. Cal afegir tamb�, la dualitat del poble en tots o gaireb� tots els sentits, 

del poble, realitzaci� dÕactivitats festives, etc.) fa que es dupliquin la majoria dÕactivitats. 
Parlo del Casino i el Sindicat Agr�cola, tot i que en lÕactualitat la possibleÓrivalitatÓ sÕha 

-
ca que, als fronts Dreta-Esquerra i Nacionalisme Catal�-Espanyol sÕhi afegeix el front 
Casino-Sindicat, travessant una mica m�s el panorama pol�tic municipal i fent-ne el seu 
estudi dÕun gran inter�s.



265

Ivan Plana, introducci� personal 

A lÕestiu del 2011 seÕm pos� damunt la taula la possibilitat dÕanalitzar en un treball 
de recerca els resultats de les eleccions municipals des de la recuperaci� de la democr�cia 
a Constant� al meu poble. Que com un estudiant de ci�ncies pot arribar a fer un treball 
dÕan�lisi pol�tica? La resposta �s clara i t� diferents raons. La primera, �bvia, perqu� �s 

uns quants m�sÐ podent marxar cap a casa decid� quedar-se i canviar o, almenys intentar-
ho, la forma de funcionar de lÕajuntament, el llenguatge i el rumb de la hist�ria. �s un tema 
que sempre mÕha interessat i que he viscut, o mÕha tocat viure, en primera persona des 
de ben petit. La tercera, hist�rica, com a descendent -en les meves arrels constantinen-
ques- de vells lluitadors republicans que o b� sÕhagueren dÕexiliar o b� patiren el fet dÕhaver 
donat suport a la Rep�blica. Dins la part hist�rica trobar respostes del perqu� la fractura 
de la guerra, la transici� pol�tica, a Constant� dur� m�s enll� de les primeres eleccions 

del teixit industrial de Tarragona, ser considerat per alguns com a ciutat dormitori i, a efec-
tes dels resultats de les eleccions, que sÕassembli m�s a una barriada de Tarragona que 
no pas a la resta de pobles agr�coles del Camp de Tarragona.

1. INTRODUCCIî AL POBLE DE CONSTANTê

Tal com sÕexpressa a lÕEnciclop�dia Catalana, Constant� �s un: -

La poblaci� de Constant� creix en la mateixa proporci� amb la qual es transforma 
una poblaci� eminentment agr�cola en un part del teixit industrial del gran pol�gon qu�mic 
del Camp de Tarragona que sÕaixeca en dues zones clarament diferenciades, una al nord 
de la capital tarragonina, principalment als termes de La Pobla i El Morell i lÕaltra en direcci� 
oest a la zona de La Canonja i Vila-Seca.

de lÕactual, segons dades extretes de 
 i de la p�gina web dÕidescat.cat, observem que durant 

el darrer segle la poblaci� es mantingu� estancada al voltant dels 2300 habitants entre el 
1900 i el 1960, amb lleugers descensos el 1920 i al 1940. A partir de 1960 i degut a la 
primera onada dÕimmigraci� de poblaci�, sobretot andalusa i extremenya, es produeix un 
primer augment poblacional del 30% i sÕarriba als 3000 empadronats. LÕaugment especta-
cular es produiria cap al 1979 amb lÕocupaci� dels pisos del grup Adigsa i, aix�, observem 
que al 1981 la poblaci� havia augmentat un 100%, sÕhavia doblat la del 1975. A partir 
dÕaquest moment es produeix una davallada que arriba al seu punt m�s baix lÕany 2000 
amb poc m�s de 5000 habitants, una davallada que sÕatura i es converteix en augment i 
es superen els 6500 a partir del 2008. Segons lÕalcalde, Sr. Josep M. Sabat� i Sans, el dia 
de lÕentrevista a Constant� hi conviv�em 6543 habitants de 44 nacionalitats, amb un 26% 
dÕimmigraci� i un 24% dÕatur. 
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Constant� nom�s t� un nucli de poblaci� a banda de diversos masos per� amb 
poca poblaci� disseminada. Quatre carreteres travessen el seu terme, i que uneixen la 
nostra vila amb Tarragona, Reus la Pobla de Mafumet i amb la Selva del Camp, que re-
sulten fonamentals per a la comunicaci� del municipi amb els que lÕenvolten. La primera 
li permet dÕarribar a la capital comarcal i establir lÕenlla� amb la N-340, A-7 i lÕAP-7, que 
travessa el terme a migdia de la vila. La segona estableix la comunicaci� amb Reus i els 
pobles de ponent del Baix Camp i amb la C14, Salou - Andorra i la N-420. La tercera 
constitueix la via de relaci� amb els pobles ve�ns de la Pobla de Mafumet i el Morell i, per 
extensi�, amb Valls i lÕAlt Camp. La quarta, Constant� a la Selva, serveix per a la uni� del 
nostre municipi amb el nord, sortida cap de Lleida, i des dÕaquestes carreteres junt amb la 
del Morell a Reus pengen les diferents entrades al Pol�gon Industrial de Constant� (PIC) del 
qual parlarem posteriorment. 

El ferrocarril de Sant Vicen�-Roda de Bar�-Reus travessa el terme en direcci� nord 
a oest, per� no hi t� estaci� de passatgers perqu� passa massa lluny del nucli urb� per�, 
en canvi, t� una important estaci� de mercaderies al PIC. A lÕoest del terme hi ha part de 
les instalálacions de lÕaeroport de Reus. El terme �s travessat, encara tal com es veu a la 

a Montblanc i el corredor del Mediterrani amb estaci�, encara que dins el terme de Reus, 
al sud de lÕaeroport.

Fins a la d�cada de 1960 lÕeconomia de Constant� fou b�sicament agr�ria. Les 
aig�es de pous i mines, i tamb� la del Francol�, li permetien regar m�s de 800 ha, en les 
quals hom conreava avellanes, hortalisses i pr�ssecs. En les terres de sec� el conreu 
dominant era la vinya, seguida de lÕolivera, els cereals, els avellaners, els ametllers i els 
garrofers.

Si b� la base econ�mica tradicional del terme sÕha caracteritzat per les activitats 
agr�ries, aquesta ha donat pas al desenvolupament dels serveis i de la ind�stria, que ha 
experimentat un creixement important gr�cies al sector qu�mic. Constant� disposa dÕinstalá-
lacions pertanyents als sectors qu�mic, de la fusta i del metall. A ponent del terme, prop del 
l�mit amb Reus, hi ha el pol�gon industrial de Constant�, dit inicialment pol�gon industrial del 
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Francol�, la promoci� del qual data del 1974. El pol�gon de Constant� �s, amb m�s de 300 
ha, el segon m�s important de Catalunya despr�s del Pol�gon de la Zona Franca. DÕaltra 

municipis de la Pobla de Mafumet i de Perafort. El 1998 sÕinaugur� al PIC una planta inci-
neradora de residus industrials..

A nivell hist�ric t� import�ncia el mausoleu de Centcelles. La vilála romana de Cent-
celles est� ubicada a lÕactual terme municipal de Constant�, a 7 quil�metres de la ciutat 
de Tarragona, molt a prop del riu Francol�. �s un dels monuments romans conservats m�s 
importants dels Pa�sos Catalans i de la Pen�nsula Ib�rica, amb mosaics dÕexcepcional 
valor. El lloc fou ocupat per una gran vilála de lÕAlt Imperi, completament refeta durant el 
segle IV dC; a aquesta segona fase pertanyen unes termes romanes. Hi fou bastit damunt 

habilitada, a mitjans del segle IV, com a mausoleu. La seva c�pula presenta un revestiment 
de mosaic amb escenes de cacera, representacions de lÕAntic i del Nou Testament, de 
les quatre estacions i de personatges entronitzats. �s, en conjunt, un monument clau de 
lÕarquitectura paleocristiana.

De principis de segle passat a Constant� trobem reixes i bancs de J.M. Jujol a lÕes-
gl�sia dedicada a Sant Feliu i que data dÕentre 1734 i 1744, si b� el campanar es bast� amb 
posterioritat. El 1913 Josep M. Jujol va remodelar el baptisteri i, el 1927, va dissenyar les 
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com les Escoles Velles i el Casino, dissenyades per lÕarquitecte reusenc Pere Caselles, i el 
Sindicat. Sense ser visitables tamb� es conserven els refugis antiaeris constru�ts durant la 
Guerra Civil 1936 a 1939.

En els darrers 25 anys si alg� ha situat Constant� dins el panorama musical de Cata-

Pets neixen la nit de Nadal de 1985 a Constant�, petit poble del Tarragon�s on Llu�s Ga-
vald�, veu i guitarra, Joan Reig, bateria i veu, i Falin C�ceres, baix, es reforcen r�pidament 
amb dues veus femenines, Les Llufes i comencen a tocar per la seva comarca davant un 
p�blic incondicional i bullici�s que gaudeix amb la frescor i lÕhumor del grup. Amb aquesta 

a con�ixer arreu del pa�s la seva m�sica, dotada dÕun gran eclecticisme, i les seves lletres 
compromeses, provocadores i dotades dÕun gran sentit de lÕhumor.Ó

2. ELECCIONS MUNICIPALS A CONSTANTê 1979-2011

-

-
-

Els resultats de les eleccions municipals a Constant� de 1979 i 1983 ja foren estudi-
ats i comentats a Estudis de Constant� n�mero 2, any 1986, en un article de la Montserrat 
Duch i Plana. En aquest article sÕintenta fer una an�lisi dels resultats electorals que sÕhan 
produ�t a Constant� des de la recuperaci� de la democr�cia - �s per aquesta ra� que 

-
cions del 22 de maig de 2011.
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Si b� intentarem centrar-nos nom�s en les eleccions Municipals �s possible que 
en algun punt es realitzin comparacions amb dÕaltres comicis electorals, m�s que res per 
ubicar escenaris. Els resultats han estat extrets de la p�gina web de la Generalitat de Ca-
talunya, concretament del Departament de Governaci�, 

. En lÕapartat ÒeleccionsÓ, i concretament en el sub�ndex Òdades electorals 
de totes les convocat�riesÓ hi hem trobat tota la informaci� necess�ria per a realitzar les 
comparacions pertinents.

Els comentaris es trauran de les diferents entrevistes a alguns dels personatges que 
han escrit la hist�ria del nostre poble en els darrers trenta anys llargs. Els autors de lÕescrit 
no som responsables, en alguns casos tampoc els compartim, els comentaris que sortiran 

Per una altra part, cadasc� de nosaltres tenim la nostra idea del que succe� en un moment 

donin els articulistes. Tots formem part de la hist�ria i en som protagonistes, tots fem hist�ria.

Captura de pantalla de la p�gina web del Departament de Governaci� de la Generalitat de Catalunya 
gencat.cat
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2.1 Eleccions Municipals 1979

Cens Meses Votants Abstenci�

Vots

nuls
en 

blanc

a 

candidatures v�lids

2.324 6
1.775  

76,38%
549  

23,62%
22  

1,24%
3  

0,17%
1.750  

98,59%
1.753  

98,76%

An�lisi previ: Al 1977 es van realitzar les eleccions generals i a Constant� hi va haver 
un 82,83% de participaci�. En Josep Franqu�s Sans a Ò

Ó, ens feia unes previsions de resultats de 
cara a les municipals de 1979 basant-se en aquelles primeres eleccions generals demo-
cr�tiques de 1977. 

!

!

!

!
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15
 0

6 
19

77

Cens 2091 Vots emesos 1732 82,83%

Esquerra Dreta

Vots % Vots  %

PSUC 546 31,87% UCD 351 20,49%

PSC 281 16,40% PDC 228 13,31%

ERC 87 5,08% AP 149 08,70%

UCDC 50 02,92%

totals 914 53,35 778 45,42%

Per� la realitat a Constant� fou prou diferent, com podem comprovar al quadre 
seg�ent:

H
ip

�t
es

i d
e 

M
un

ic
ip

al
s 

19
79

 PSUC 546 4 regs UCD+AP 500 3 regs

Sindicat 

(ERC+PSC)
368 2 regs PDC+UCDC 278 2 regs

Eleccions Generals 01/03/1979
Eleccions Municipals 

03/04 /1979

Eleccions Parlament de Catalunya 
20/03/1980

Cens 2.347 2324 2.728
Vots 1.759 74,95% 1775 76,4% 1.780 65,25%

UCD 448 26,06% UCD 617 35,20% UCD 296 16,69%

CDC 154

711

8,96%

41,36% AEDI 573 32,69%

CDC 282

841

15,91%

47,24%ERC 192 11,17% ERC 331 18,67%

PSC 365 21,23% PSC 228 12,86%

PSUC 426 24,78% PSUC 528 30,12% PSUC 461 26,00%

Transcrivim el que Montse Duch diu a  de 1986: ÒLes 

de designaci� i elecci� parcial dels regidors. Era el primer cop des de la recuperaci� de 

Ó. 



272

En aquelles eleccions de 1979 es van 
presentar quatre candidatures i no tres com 

ja esmentades (Uni�n del Centro Democr�tico, 
lÕAgrupaci� dÕElectors Democr�tica Indepen-

encap�alades respectivament per Francisco 
Roig, Rafael Gibert i Pere Pi�ol) i una quarta, 
la candidatura de lÕOrganitzaci� Revolucion�ria 
de Treballadors que liderava Blas L�pez.

Les eleccions del 1979 van estar molt 
disputades entre UCD i lÕagrupaci� dÕindepen-
dents a la qual diversos sectors propers a CiU, 
ERC i PSC van donar suport, A.E.D.I. Els co-
munistes del PSUC van ser la tercera for�a amb 
una difer�ncia de 40 vots respecte la segona. El 
govern va ser fruit dÕun pacte entre Centristes 
de Catalunya i els independents dÕA.E.D.I. La 
ra� del pacte va ser retornar el Sindicat als seus 

a la propera legislatura, quan ho far� sent alcal-
de Feliu Nicolau.

En pol�tica, lÕaritm�tica no sempre �s 
exacta i veiem que dels tres components que donaven suport a la candidatura dÕAEDI, es 
van produir una p�rdua de vots cap a lÕesquerra, PSUC, i cap a la dreta, UCD, valorada en 
un 9% en tan sols un mes de difer�ncia, ja que al cap dÕun any es tornarien a recuperar els 
resultats anteriors i incl�s es millorarien. 

Segons una conversa efectuada recentment amb Josep Bergad� Espa�ol, qui des-
pr�s seria alcalde de Constant�, Ò

Ó.

Cartell electoral Centristes de Catalunya i Uni�n del 
Centro Democr�tico 

 

Cartell demanant el vot per al PSUC 
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Josep Maria Sol� Barrufet, en aquell moment Conseller Nacional dÕERC, ens co-
menta, Òhi varen haver contactes anteriors a les eleccions per tal dÕintentar una candidatu-

Sindicat torn�s als seus leg�tims propietarisÓ. I afegeix, ÒsÕhavien iniciat contactes per veure 

possible, ... els resultats no eren els esperats i segu�em a precari, fent cates al subs�l en 

RoigÓ. 
De les respostes extretes de les nostres entrevistes, tant Josep M. Sabat�, actual 

alcalde de Constant� (2012), com Pep Plana, de MxS, creuen que es produ� un frau a 
lÕelectorat dÕesquerres, per una part per lÕafany de recuperaci� del local del Sindicat i, per 
una altra, per un sentiment anticomunista. 

municipals. 
LÕalcaldia fou per 

Francisco Roig Gasol 

lÕesquerra, el qual durant 
lÕ�ltima etapa del r�gim 
franquista ja ho havia es-
tat. A falta de tres mesos 
per les eleccions del 83 

com era conegut, mor�. 
LÕalcaldia va passar a Ra-
fel Gibert Coll, dÕA.E.D.I., 
a la dreta dÕaquest text. 

Si comparem les eleccions municipals de Constant� amb la mitjana de Catalunya 
podem observar que lÕAEDI i els partits que li donaven suport, CiU, ERC i PSC, obtingue-
ren un resultat menor a Constant�, amb una difer�ncia del 18% i, per una altra part al nostre 
poble observem que tant PSUC com UCD estan molt per damunt de la mitjana, amb un 
10 i un 22%.
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Eleccions Municipals 1979

Partit Nom del Regidor

Rafel Gibert Coll Ð Alcalde (10.3.1983-23.05.1983)

Llu�s M. Fortuny Canadell

Josep M. Gil Coll

Francesc Gibert Coll

Francisco Roig Gasol Ð Alcalde (03.04.1979-10.3.1983)

Roman Rollan Mart�nez

Joan M. Torrents Martorell

Agust� Queralt Gavald�

Pere Pi�ol Guinovart

Francisco Fern�ndez Mar�n

Claro Delgado Fern�ndez
(Substitu�t per Salvador Claver�as Mart�nez el 2.6.1981)
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2.2 Eleccions Municipals 1983

Cens Meses Votants Abstenci�

Vots

nuls
en 

blanc
a

candidatures
v�lids

3.851 6
2.619  

68,01%
1.232  

31,99%
38  

1,45%
10  

0,38%
2.571  

98,17%
2.581  

98,55%

!

!
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PSUC

AP

UCD

CiU

Independents
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Primerament, destacar la incorporaci� dÕaproximadament un miler i mig de per-
sones al cens respecte al 1979, molts dÕells procedents del sud dÕEspanya, amb llarga 
tradici� obrera i dÕesquerres. Es produeix lÕarribada progressiva dels habitants al Grup 
Centcelles i es duplica la poblaci� de Constant�. Com comenten els nostres entrevistats, 
lÕaugment del cens fa variar el resultat de les votacions. Com seria el poble i quins serien 
els resultats sense el grup Adigsa? Ens trobar�em amb un altre poble, potser m�s semblant 
als altres municipis del voltant, i diferent dels de la zona urbana de Tarragona o Reus, en-
cara que �s una realitat amb la qual hem de conviure. 

Acte electoral de lÕAgrupament de lÕEsquerra Catalana, dÕesquerra a dreta, amb Assumpta Cerd�, 
Josep M. Sabat�, Josep M. Combalia, Pep Amill, alcaldable, i Blanco.

Acte de CiU amb Josep Sendra, Antoni Cerd�, Rafael Gibert, alcaldable, Juli Gens, Ignasi Garreta, 
Ricard Escarr� i Jaume Vilanova.
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El 1982 es produeix un canvi al govern de lÕEstat i comen�a lÕ�poca de Felipe Gon-
z�lez. A Constant� les forces que sÕhavien presentat unides a les eleccions de 1979 sota 
el nom dÕAEDI prenen camins diferenciats i es presenten les candidatures de lÕAgrupaci� 
de lÕEsquerra Catalana encap�alada per Josep Amill Pagani, imatge de la p�gina anterior, 
Converg�ncia i Uni�, encap�alada per Rafel Gibert Coll, dreta, i la candidatura del Partit 
dels Socialistes, encap�alada per Feliu Nicolau Rivalt. 

Els comunistes del P.S.U.C. tingueren un trencament despr�s del cinqu� congr�s 
i apareix la candidatura del Partit dels Comunistes de Catalunya. Dues candidatures en-
cap�alades respectivament per Francisco Fern�ndez Mar�n i per Ferm�n Recio Cordero. La 
candidatura dÕAlianza Popular lÕencap�al� Joan Sabat� Dom�nech. 

En aquesta legislatura es signa el retorn del Sindicat als seus leg�tims propietaris, 
, i on podem veure, 

dÕesquerra a dreta a Francesc Gibert, Llu�s Rabascall (Secretari Ajuntament), Pere Pi�ol, 
Josep Franqu�s (President del Sindicat), Josep M. Maceira, Jos� D. Ververa (Notari), Feliu 
Nicolau (Alcalde de Constant�), Josep M. Sol�, Josep M. Gil i Francesc Gibert. 

A les urnes, sÕacaba traduint amb una �mplia vict�ria per part del Partit dels Soci-
alistes de Catalunya, amb 6 regidors, que aconsegueix doblar a Converg�ncia i Uni�, se-
gona for�a amb 3 electes. El PSUC perd un regidor i es queda amb 2 mentre que tant Ali-
anza Popular com Esquerra Republicana, que es presenta en coalici� amb Nacionalistes 
dÕEsquerra, aconsegueixen un regidor. Feliu Nicolau aconsegu� lÕalcaldia de la m� del PSC. 

DÕentre les diferents entrevistes, trobem qui sÕoposa a la utilitzaci� dÕuna perso-
na coneguda del poble, en aquest cas Feliu Nicolau, amb molta vinculaci� al Sindicat, 
que havia treballat en la reconstrucci�, per tal de fer guanyar vots a un partit determinat, 
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en aquest cas al PSC. Alg� al-
tre ens comenta que es tracta 
dÕun frau electoral, que sÕutilitza 
una persona coneguda per a 
guanyar vots i un cop aconse-
guits, perqu� no estava prepa-
rat, per problemes amb lÕaparell 
del partit, com en lÕextracci� 
dÕaigua del nostre terme per a 
lÕabastiment de Bonavista, o 
per les raons que fossin, per a 
treure-seÕl de sobre. Hi ha qui 
diu que no era ni tan sols so-
cialista, que era del Sindicat. A 
nivell personal dÕalguns entre-
vistats, aquest canvi, o la forma 
de produir-se aquest canvi, no 
va agradar, per� aix� �s una 
altra hist�ria. El 14 de maig de 
1986 es produeix el relleu al 
capdavant de lÕalcaldia, es relle-
va Feliu Nicolau i �s escollit nou 
alcalde Josep M. Maceira.

DÕaquesta �poca (12 de 
mar� de 1986) hem de parlar, 
encara que nom�s sigui de pas-
sada, del refer�ndum per deter-
minar lÕentrada o no dÕEspanya 
a lÕOTAN i dÕun acte pol�tic a 
favor de lÕentrada a lÕOTAN que 
havia de celebrar-se al local de 
Caixa Tarragona i que no pogu� 
portar-se a terme ja que fou re-
bentat per partidaris del NO.

Pr�pia
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12
 0

3 
19

86

Cens 3996 Votants 2444 61,2%

vots tant per cent %

SI 1214 49,67%

NO 1121 45,87%

En blanc o nuls 109 4,46%

Eleccions Municipals 1983

Partit Nom del Regidor /a

Feliu Nicolau Rivalt - Alcalde (1983-1986, Substitu�t per 
Jes�s Caballero Armenteros el 8.5.1986)

Josep M. Maceira Barbosa Ð Alcalde (14.5.1986-1893)

Francisco Sillero Padilla

Montserrat Duch Plana

Jos� Mu�oz Urbano

Francisco Cano Menda�o

Rafael Gibert Coll

Ignasi Garreta Estrada

Juli Gens Rivalt

Francisco Fern�ndez Mar�n

Jos�-Miguel Mac�as çlvarez 
(Substitu�t per Manuel Mart�n Pozo el 2.11.1984)

Joan Sabat� Dom�nech

Josep Amill Pagani
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2.3 Eleccions Municipals 1987

Cens Meses Votants Abstenci�

Vots

nuls
en 

blanc

a 

candidatures
v�lids

3.794 6
2.651  

69,87%
1.143  

30,13%
57  

2,15%
19  

0,72%
2.575  

97,13%
2.594  

97,85%

Altres

ERC

AP
AP

CDS

CiU

Independents

IC
ICV

CiU

PSC-PSOE PSC
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En aquestes eleccions es preveia un augment de la candidatura socialista degut 
entre dÕaltres factors a la fragmentaci� dels partits de lÕesquerra. Es van produir intents 
per� no es pogu� aconseguir acostar la gent dÕEsquerra Republicana que sÕhavien pre-
sentat feia quatre anys sota el nom dÕAgrupament de lÕEsquerra Catalana. Pel contrari, 

Catalunya, encap�alada per Francisco Fern�ndez Mar�n. 

Hist�ric

Extracte dÕun butllet� informatiu del PSC conjunt amb Iniciativa 

Extracte del programa electoral dÕAlianza 
Popular 
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Per part Socialista, el cap de llista era per primer cop Josep Maria Maceira Barbosa, 
que ja havia estat alcalde els dos darrers anys de la legislatura anterior. 

Ens trobem uns resultats electorals gaireb� iguals als de 1983, excepte per la desa-
parici� de lÕAgrupament de lÕEsquerra Catalana i el seu regidor, que acaba caient en mans 
dÕAlianza Popular. Tot i que tant PSC com CiU augmenten 200 i 100 vots respectivament, 
la distribuci� de regidors electes no varia i Josep M. Maceira pot repetir com alcalde amb 
el suport del seu propi partit i de la coalici� dÕesquerres Iniciativa per Catalunya, provinent 
de lÕantic PSUC.

En aquesta legislatura, i no passa desapercebut en els ambients pol�tics de la vila, 
es produ� el primer cas de transfuguisme a Constant� ja que un dels regidors dÕIniciativa, 
Ferm�n Recio, trenc� amb els altres sis regidors de lÕoposici� i sÕali� amb els regidors so-
cialistes del govern a canvi de la cartera dÕurbanisme. Abans, recordem-ho, es don� un 
pacte governamental entre socialistes i comunistes.

Veiem com a Constant� i amb respecte a la mitjana catalana, es produeix una p�r-
dua de Converg�ncia, de vot nacionalista, i un augment tant socialista, com dÕIniciativa 
Ðcosa bastant l�gica en un ambient industrialÐ per� tamb� una dada per damunt de la 
mitjana, com s�n els vots dÕAlianza Popular.

Eleccions Municipals 1987

Partit Nom del Regidor /a

Josep M. Maceira Barbosa - Alcalde

Josep M. Sol� Barrufet

Francisco Sillero Padilla

Francisco Cano Menda�o

Margarita Vives Morgades

Crist�bal Ram�rez Vilches 
(Substitu�t per Antonio Collado Castro el 14.4.1988)

Juli Gens Rivalt

Ignasi Garreta Estrada 
(Substitu�t per Enric Mart�nez Torrents el 15.12.1988)

Jaume Vilanova Cabayol

Francisco Fern�ndez Mar�n

Ferm�n Recio Cordero

Joan Salvat Porta

Joan M. Pedret Torrents



283

2.4 Eleccions Municipals 1991

Cens Meses Votants Abstenci�

Vots

nuls
en 

blanc

a 

candidatures
v�lids

4.022 6
2.311  

57,46%
1.711  

42,54%
8  

0,35%
22  

0,95%
2.281  

98,70%
2.303  

99,65%

ERC Altres

MEC

CiU
CiU

PSC-PSOE

PSC
PP PP

Independents

IC

ICV
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Una vegada m�s, PSC i CiU repetei-
xen resultats amb 6 i 3 regidors, respectiva-
ment. Cal destacar la davallada de votants 
socialistes, concretament en 250 vots. Aix�, 
per�, no �s un impediment per repetir alcal-
dia i, dÕaquesta manera, Josep M. Maceira �s 
reescollit alcalde de Constant�, per� el 25 de 
mar� del 93, lÕalcaldia passar� a les mans de 
Josep Bergad� Espa�ol i Maceira es dedica-
ria exclusivament a lÕ�rea dÕurbanisme. A les 

havia perm�s a la legislatura anterior la moci� 
de censura.

Iniciativa per Catalunya �s mant� gua-
nyant 20 vots respecte a les anteriors munici-
pals i Alianza Popular, que canvia el nom per 
Partit Popular, tan sols perd una trentena de 
votants.

Des de lÕAjuntament es reparteix una 
nova publicaci� propagand�stica a la pobla-
ci�. En aquest n�mero zero ten�em en por-
tada la incineradora que anys m�s tard es 
construiria al Pol�gon de Constant�. Aqu� po-
deu veure el n�mero 1, extra en color, just 
un mes abans de les eleccions municipals de 

les actuacions portades a terme des de la 
Casa de la Vila. 

Aquesta revista, ÒConstant� Municipal 

dÕinformaci�Ó havia vist la llum lÕabril de 1994 
-

litzant en blanc i negre i nÕhavien sortit 4 n�-
meros, un cada trimestre, oferint els mateixos 
articles en catal� i castell�.

Comparant les dades de Constan-
t� amb les de Catalunya, observem que els 
resultats del PSC son els mateixos, que a la 
nostra vila Iniciativa gaireb� dobla els resul-
tats nacionals, i el Partit Popular i Conver-
g�ncia augmenten i disminueixen cadasc� 
un 8% respectivament.

Pr�pia.
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Eleccions Municipals 1991

Partit Nom del Regidor /a

Josep-Maria Maceira Barbosa Ð Alcalde (1991-1993)

Josep Bergad� Espa�ol - Alcalde (25.3.93-2007)

Francisco Sillero Padilla 
(Substitu�t per Rafael Crespillo Vargas el 8.10.1992)

Margarita Vives Morgades 
(Substitu�da per Antonia Rodr�guez Guindo el 19.3.1992)

Ferm�n Recio Cordero

Juan-Esteban Fari�as Vargas

Isidre Grau Mass�

Jaume Vilanova Cabayol

Antoni Moln� Aul�s

Francisco Fern�ndez Mar�n 
(Substitu�t per Germ�n P�rez Lara el 14.7.1994)

Fernanda Mu�oz Agudo

Joan Salvat Porta

Julio Belmonte P�rez
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2.5 Eleccions Municipals 1995

Cens Meses Votants Abstenci�

Vots

nuls
en 

blanc

a 

candidatures
v�lids

4.070 6
2.594  

63,73%
1.476  

36,27%
7  

0,27%
28  

1,08%
2.559  

98,65%
2.587  

99,73%

!

!

ERC
ERC

Altres
Independents

CiU CiU

PSC-PSOE

PSC

PP

PP

ICV
ICV
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Un mes abans de les eleccions es produ�a, com hem vist, un efecte propagand�stic 
i els resultats acompanyen. 

El PSC, ja amb Josep Bergad� com a alcaldable, i podem tornar a dir que �s el 
tercer cop que una persona important del Sindicat Agr�cola estaria despr�s al capdavant 
de la candidatura socialista, aconsegueix un regidor m�s, i dÕaquesta manera en suma 7. 
Per primera vegada aconsegueix la majoria absoluta a lÕAjuntament de Constant�. Aquest 
set� regidor �s el que perd Iniciativa per Catalunya, disminuint en m�s dÕun centenar de 
vots. CiU baixa lleugerament i el PP guanya 150 vots, no hi ha variaci� en la distribuci� de 
regidors dÕaquests partits.

En aquesta legislatura, al 1996 es produeix un canvi en lÕexecutiu central despr�s 
de la vict�ria del PP i lÕarribada al poder de Jos� Mar�a Aznar. Els resultats a Constant� 

-
tats a la nostra vila en tres eleccions generals consecutives, 1993, 1996 i 2000. Com pot 
comprovar-se, la majoria absoluta socialista a les municipals es repetia i el PP, que guany� 
les eleccions generals a nivell dÕEspanya, aqu� es mant� al voltant del 20%.

Extracte del programa electoral en llengua  
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El. Generals 1993 El. Generals 1996 El. Generals 2000

Cens 3.857 4.107 4.057

Vots 2.887 74,85% 3075 74,87% 2477 61.05%

CiU 570 19.93% 601 19.61% 493 20.02

ERC 141 4.93% 112 3.65% 104 4.22%

ICV/EUA 286 10% 256 8.35%
53

131
2.15%

5.32%
78 3.17%

PPC 548 19.16% 640 20.88% 632 25.67%

PSC 1206 42.17% 1417 46.23% 1053 42.77%

A les eleccions municipals, pel que fa a ERC i Iniciativa per Catalunya tenen resultat 
quasi b� id�ntic entre lÕobtingut a Constant� i a nivell nacional. El PP i el PSC obtenen un 
resultat molt superior a Constant� mentre que els convergents perden un 33%, tot i aix� 
mantenen els tres regidors.

Eleccions Municipals 1995

Partit Nom del Regidor /a

Josep Bergad� Espa�ol - Alcalde

Juan Esteban Fari�as Vargas

Lu�s Ribas Grau

Antonia Rodr�guez Guindo 
(Substituida per Crist�bal Ram�rez Iglesias el 9.5.1996)

Manuel de la Cruz Garv�n

Ferm�n Recio Cordero

Santiago Mart� Gavald�

Jaume Vilanova Cabayol

Antoni Cerd� Mass�

Maria Llu�sa Torrents Adserias

Joan Salvat Porta

Julio Belmonte P�rez

Germ�n P�rez Lara
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2.6 Eleccions Municipals 1999

Cens Meses Votants Abstenci�

Vots

nuls
en 

blanc

a 

candidatures
v�lids

4.039 6
2.344  

58,03%
1.695  

41,97%
26  

1,11%
26  

1,11%
2.292  

97,78%
2.318  

98,89%

 

 

ERC

Altres
Independents

CiU

CiU

PSC-PM

PSC

ICV EUiA

EUiA

PP

PP

ICV-E
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LÕefecte propagand�stic continua i el PSC no aconsegueix nom�s mantenir la majo-
ria absoluta, sin� que lÕaugmenta i aconsegueix un 54% dels vots i 8 regidors, estar� en el 
seu millor moment. CiU segueix a la baixa per� mant� els 3 regidors mentre que PP i ICV 
amb davallades prou importants, aconsegueixen un regidor respectivament. 

LÕexplicaci� dÕaquesta xifra espectacular de vots per part socialista �s a causa de la 
creaci� de la incineradora, oberta des del 1998 i que no nom�s va donar molts llocs de tre-
ball als constantinencs mentre dur� la seva construcci� i un cop posada en funcionament, 
sin� que va suposar lÕaportaci� de molts equipaments per al poble, gr�cies a lÕestreta col-
laboraci� entre diferents institucions i organismes (Uni� Europea, Generalitat, Ajuntament..) 

Extracte de 
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lÕampliaci� del CAP, lÕinstitut... (com encara re-
corda lÕaparellador municipal, J. R. Queralt: Òva 

venir Maceira i em va dir, hem de fer una car-

 Aquests 

seva arribada a la nostra vila gr�cies a lÕaccep-
taci�, no un�nime, per tenir aquesta ind�stria 

parlava -com demostra un recull period�stic del 
moment- de la redacci� del Pla dÕOrdenaci� Ur-
ban�stica Municipal que havia de duplicar, per 
segona vegada, la poblaci� munici  pal.

En aquesta legislatura una nova publica-
ci� municipal apareix a les b�sties dels cons-
tantinencs i constantinenques sota el nom de 
ÒConstant� MunicipalÓ, en aquesta foto de lÕes-
querra del n�mero tres dÕabril del 2000 hi veiem 
el poliesportiu i lÕinstitut a lÕavinguda Onze de 
Setembre.

Si comparem els resultats de la nostra 
vila amb la mitjana de Catalunya podem ob-
servar que el PSC obt� valors molt superiors 
mentre que els resultats Convergents s�n signi-

presenta a la nostra vila i a Catalunya treu un 8%. Els vots republicans de Constant� deuen 
repartir-se entre PSC, ICV i EUiA. Aquest �ltim partit treu a Constant� uns resultats supe-
riors als de la mitjana catalana, encara que rest�s a pocs vots dÕaconseguir un regidor.

Portada de la publicaci� municipal 
cedida

Extracte del programa electoral Extracte del programa electoral Extracte del programa elec- 
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Eleccions Municipals 1999

Partit Nom del Regidor /a

Jos� Bergad� Espa�ol - Alcalde

Llu�s Ribas Grau

Isabel Pastor Argent�

Ferm�n Recio Cordero

Manuel de la Cruz Garv�n

Santiago Mart� Gavald�

Cristobal Ram�rez Iglesias

Tomasa Molina Troyano

Jaume Vilanova Cabayol (Substitu�t per Manuel Aguirre 
Parra el 12.4.2000)

Josep Maria Salvat Porta

Carme C�rdenas C�ceres

Joan Salvat Porta 
(Substitu�t per Francisco Jos� Ruiz Rubio lÕ11.1.2001)

Eduardo Mu�oz Agudo 
(Substitu�t per Luz M. Fern�ndez Fern�ndez el 15.4.2003)
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2.7 Eleccions Municipals 2003

Cens Meses Votants Abstenci�

Vots

nuls
en 

blanc

a 

candidatures
v�lids

4.108 6
2.343  

57,04%
1.765  

42,96%
8  

0,34%
40  

1,71%
2.295  

97,95%
2.335  

99,66%

!

ERC

ERC

Altres

CiU

CiU

PSC-PM PSC

EUiA

PP

PP

ICV-E

Independents



295

En aquestes eleccions trobem dos fets nous. El primer, la no participaci� dÕInicia-
tiva en aquestes eleccions. Per una altra part, la irrupci� de vell nou en lÕescenari pol�tic 
dÕEsquerra Republicana amb una candidatura encap�alada per en Llu�s Rafel Sol�. Els 
altres candidats repeteixen en cadascuna de les candidatures i que s�n respectivament 
Josep M. Salvat per part Convergent, Francisco Ruiz pels Populars i Josep Bergad� per 
part Socialista.

Es coment� el retorn de la candidatura dÕERC com a estrat�gia lligada a sectors 
propers a la parr�quia. Sabat� comenta que 

. Plana afegeix, Ò

.Ó 
LÕalcalde fou Josep 

Bergad� Espa�ol amb el 
vot dels sis regidors so-
cialistes si b� nou mesos 
despr�s de les eleccions 
entraven a formar part del 
govern els dos regidors 
dÕEsquerra. 

Plana, en la seva en-
trevista, deixa caure unes 
possibles causes de la da-
vallada de 300 vots socia-

cedida

Extracte del programa electoral 
pr�pia
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listes, Ò -

.Ó
Era lÕ�poca en la que a Catalunya governava el tripartit amb el Molt Honorable 

Pasqual Maragall com a president. El pacte amb Esquerra era el que calia en la teoria, si 
b� en la pr�ctica i amb anterioritat sÕhavia parlat i sÕestigu� molt a prop dÕarribar a pactar 
amb CiU. I si no es parl� amb el PP fou en contra de la idea de molts dels membres de 
lÕequip de govern. 

Des de Converg�ncia i Uni�, Franqu�s ens Ò -

.Ó 

El pacte amb Esquerra dur� un parell dÕanys i sÕacab� la legislatura amb un pacte no 
escrit entre PSC i Partit Popular que en tot moment garant� la governabilitat del municipi, 

-
g�ent el pacte PSC-PP estava fet encara que no fos necessari i encara que fos en contra 
de les mateixes veus que havien fet possible el pacte amb esquerra la legislatura anterior, 
per� dÕaix� en parlarem en el seu moment.

Sabat�, des dÕERC comenta, Òells tenien una forma dÕactuar diferent a nosaltres. 

-

no els havien posat condicions, per� amb nosaltres va ser diferent.Ó

Imatge de lÕacte p�blic de la signatura del pacte de govern ERC-PSC, al Sal� de Plens de lÕAjuntament, 
Pr�pia
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Plana tamb� analitza els possibles pactes que es van produir despr�s de les elec-
cions de 2003, Ò

no escrit amb el PP.Ó

Al 2004 fou la tornada al poder del PSOE a Madrid de mans dÕen Rodr�guez Zapa-
tero. Alguns, per�, recordaran aquell 14 de mar� de 2004 pels fets ocorreguts en una de 
les meses electorals de lÕInstitut de Constant�. Es produ� una picabaralla digna dÕuna altra 
�poca entre dos membres de lÕequip de govern socialista i el President dÕuna de les taules. 
A un sol dels regidors se lÕapart� de les seves carteres, lÕaltre en sort� refor�at. 

El. Generals 2000 El. Generals 2004 El. Generals 2007

Cens 4.057 4070 3.949

Vots 2477 61,05% 2786 68,45% 2583 65,41%

CiU 493 20,02 451 16,25% 379 14,74%

ERC 104 4,22% 421 15,17% 237 9,22%

ICV/EUA
53

131
2,15%

5,32% 109 3,93% 64 2,49%78 3,17%

PPC 632 25,67% 528 19,03% 522 20,30%

PSC 1053 42,77% 1.206 43,46% 1.289 50,14%

En aquest seguiment dels resultats de les 
eleccions generals a Constant� lÕany 2004 en la 
comparativa anterior i posterior, podem observar 
la lenta caiguda en els resultat de CiU i de ICV, 

continu�tat per part dÕERC, la caiguda del 6,5% 
dels vots del PP i lÕaugment de vots per part so-
cialista. 

Aquesta era la legislatura de lÕelaboraci� 
del POUM, de la qual en parl�vem amb anteriori-
tat. La cartera dÕurbanisme Ða banda de lÕalcalde 
que ha de saber i tocar totes les carteres perqu�, 
recordem-ho, lÕalcalde fa cessi� de les �rees als 
diferents regidorsÐ estava repartida entre ERC, 

cedida
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de 29 dÕabril de 2003 on es proclamen 
les candidatures que es presentaran a les 
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planejament, i el PSC que seguia portant urbanisme. Molta gent pintant, escrivint... Aix� 
no podia acabar b� i, aix� �s com va acabar.

Els resultats constantinencs, comparant-los amb els de Catalunya, comencen a ser 
m�s semblants deixant de banda el partit republic� que, mentre a Constant� aconseguia 
un 19% dels sufragis, a Catalunya nom�s arribava al 8%. 

Eleccions Municipals 2003

Partit Nom del regidor /a

Jos� Bergad� Espa�ol - alcalde

Isabel Pastor Argent�

Manuel de la Cruz Garv�n

Lu�s Ribas Grau

Tomasa Molina Troyano

Ferm�n Recio Cordero

Josep Maria Salvat Porta

Carmen C�rdenas C�ceres

Domingo Castilla Palau

Llu�s Rafel Ferr� Sol�

Ant�nia Martorell Maluenda

Fco. Jos� Ruiz Rubio

Benjam�n Castell Ib��ez
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2.8 Eleccions Municipals 2007

Cens Meses Votants Abstenci�

Vots

nuls
en 

blanc

A 

candidatures
V�lids

4.051 7
2.324  

57,37%
1.727  

42,63%
11  

0,47%
32  

1,38%
2.281  

98,15%
2.313  

99,53%

ERC

ERC

Altres
CÕs

CiU

CiU

PSC
PSC

ICV-EUiA-E

ICV

PP

PP
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En aquestes eleccions es produeix una renovaci� important de les candidatures 
que afecta tant a possibles regidors com alcaldables, de forma que lÕ�nic cap de llista 
que repeteix �s en Francisco Ruiz per part del Partit Popular, i encap�alen per primer cop 
les respectives candidatures en Josep M. Franqu�s per part de Converg�ncia, Josep M. 
Sabat� per part dÕEsquerra, Alex Caburrasi per part dÕIniciativa i Crist�bal Ram�rez per part 
Socialista. 

Despr�s de les eleccions, de 
lÕanterior legislatura nom�s continu-
en despr�s de les eleccions dos re-
gidors, els altres onze sÕestrenen en 
el c�rrec. 

Amb els vots a favor del PSC i 
del PP surt escollit alcalde el socialis-
ta Crist�bal Ram�rez.

Segons Plana, en aquell mo-
ment regidor socialista, Òel pacte fou 

no hagu�s estat necessari, encara 

-

del govern per part del PPÓ. 
Sabat� ens comenta, -

Cessi�
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Encara no a meitat de 
legislatura, agost de 2008, el 
regidor Josep Plana abandon� 
el grup socialista i pass� a ser 
regidor no adscrit. El novem-
bre del mateix any donada la 

alcalde Crist�bal Ram�rez Igle-
sias per formar una majoria es-
table, i la negativa dels partits 
de lÕoposici� per pactar amb 
ell, la moci� de censura esta-
va cantada i �s port� a terme 
el 17 de desembre de 2008, 
de forma que passava a ser 
alcalde el republic� Josep M. 
Sabat� i Sans. Com escrigu� 
alg� setanta anys despr�s 
Constant� tornaria a tenir un 
alcalde dÕERC.

Sobre la moci� de censura, qu� va 
passar? Aqu� tothom hi diu la seva. Analit-
zem-ho. 

Ram�rez, en aquell moment alcalde 
de Constant� ens comenta, Òens ho espe-

-

nia contactes amb gent de lÕoposici� i com-

panys del partit. Se sentia a dir... Una ÒmortÓ 

-

na cosa no vam fer be. Si tot va b�, no et 

parlar amb els altres partits per tal dÕintentar 

frenar la moci�. La proposta, un govern de 

Pep Plana, regidor no adscrit, intenta 
resumir el que va succeir, Òles relacions a 

ERC Constant�

cedida
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-

Madrid per fer un barri de Constant� a les Gavarres...Ó

Sabat�, que fou alcalde despr�s de la moci�, comenta ÒPotser degut al pacte amb 

-

en el grup socialista, alguns regidors i no tant sols Plana van fer sentir la seva veu cr�tica, 

no tenia sentit.Ó

Franqu�s, un altre dels actors protagonistes, declar�: ÒLa moci� �s un dret demo-

va fer decidir del totÓ. 
Tamb� comenten la moci� de censura, Garc�a, regidora dÕIniciativa, 

Edici� del diari gratu�t  del 18 de desembre de 2008. 
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O el regidor del PP, Gonz�lez Klawitter, ÒEstic en contra del 

Per acabar lÕan�lisi de la moci� recollim el comentari dels presidents de Casino i 
Sindicat. Diu Nicolau, 

 I Coll apunta, 
Es va notar un canvi dÕabans a despr�s.Ó

Es produ�a, doncs, el segon cas de transfuguisme a lÕAjuntament de Constant� des-
pr�s del ja comentat anteriorment la legislatura 1987 a 1991 i lÕAjuntament de Constant� 
comen�ava una nova �poca.

El 13 de desembre 
del 2009 Constant� passa-
va a ser el primer poble de 
la comarca en realitzar la 
consulta sobre la indepen-
d�ncia. Cal incidir que en 
aquesta consulta, en una 
�nica mesa electoral situa-
da al hall de la Casa de la 
Vila, podien votar els ma-
jors de 16 anys i totes les 
persones empadronades, 
estiguessin o no inscrites al 
cens electoral. La consulta 
sobre la independ�ncia fou 
organitzada per la societat 
civil constantinenca si b� 
obtingu� el suport dels set 
membres de lÕequip de go-
vern de lÕAjuntament.

13
 1

2 
20

09

Cens 5267 Votants 689 13,8%

vots tant per cent %

SI 619 89,84%

NO 56 8,13%

En blanc o nuls 14 2,03%

Sobre la implicaci� del govern local i les institucions en el 13D, recollim les seg�ents 
valoracions:

Coll, des del Sindicat, indica Ò

pr�pia
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publicitat ni promoci�, el dia no va acompanyar, �s immillorable.Ó

Nicolau comenta: 

tota la gent i el SindicatÓ.

Sabat� ens diu, -

molt maco. Casino i Sindicat, com no pot ser dÕuna altra manera, es van entendre i van 

arronsar i vam cedir lÕentrada de lÕajuntament per poder-hi fer la consulta, les urnes i el mo-

estaven presents a la votaci�... molt emocionantÒ.

Comenta Franqu�s, 

emocionat, vaig gaudir, i vam tenir una bona colálaboraci�.Ó

Per Plana, ÒUn refer�ndum, una consulta, unes eleccions s�n una festa per als 

La manifestaci� ÒSom una naci�. Nosaltres decidimÓ (tamb� anomenada del 10-J) 
va ser una demostraci� colálectiva en contra de la resoluci� del recurs dÕinconstitucionalitat 
efectuat pel Tribunal Constitucional sobre el text de lÕEstatut de Catalunya, realitzada a Bar-
celona el 10 de juliol del 2010 sota el lema ÒSom una naci�. Nosaltres decidimÓ amb el suport 
de la majoria dels partits pol�tics representats al Parlament de Catalunya (excepte pel PPC i 
CÕs), aix� com tamb� dels sindicats i prop de 1.600 entitats. La manifestaci�, la m�s multitu-
din�ria de la hist�ria de Ca-
talunya, la qual va aplegar 
entre 1,1 mili� de persones 
-segons la Gu�rdia Urbana- i 
1,5 -segons ñmnium Cultu-
ral-, entre elles m�s de cent 
ve�ns i ve�nes de la nostra 
vila, va ser un clam per la 
independ�ncia i el dret del 
poble de Catalunya a decidir 
el seu futur. 

Integrants de Constant� 
decideix el 10 de Juliol a 

cedida
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de lÕ1 de maig de 2007 on es proclamen 
les candidatures que es presentaran a les 
eleccions de 27 de maig del mateix any 
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la recuperaci� de la presid�ncia de la Generalitat per part de Converg�ncia i Uni�, presi-
d�ncia que recau en el Molt Honorable Artur Mas i Gavarr�. A Constant� CiU guanya per 
primer cop en unes eleccions. Des dÕaquell lluny� 20 de mar� de 1980 en unes eleccions 
al Parlament de Catalunya en les que guany� la candidatura del PSUC, a Constant� el PSC 
havia guanyat totes i cadascuna de les eleccions des de feia 30 anys.

Eleccions Municipals 2007

Partit Regidor /a

Crist�bal Ram�rez Iglesias 

Dolors Fortuny Golorons

Tomasa Molina Troyano

Ana Cristina Plaza L�pez

Merc� Belart Llurba

Josep M. Sabat� Sans 

S�lvia Puerto Lleix�

Marc Anguera Pino

Josep M. Franqu�s Mart�

Joan Font Grau

Miguel Ëngel Ariz Piazuelo

F. J. Ruiz Rubio 

No adscrit

Josep Pere Plana Espa�ol

(encara que es va presentar a la candidatura socialista, a 
partir del setembre de 2008, va passar a ser regidor no 
adscrit)
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2.9 Eleccions Municipals 2011

Cens Meses Votants Abstenci�
Vots

nuls
en 

blanc

A 

candidatures
V�lids

4060 7
2.270  

55,34%
1.832 

44,66%
30 

1,32%
48 

2,14%
2.192

!

!

!

ERC

ERC

PxC

CiU

CiU

PSC

PSC

ICV
MXS

ICV-EUiA-E

CUP Altres

PP

PP
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Passada la moci� ens retrobem 
de vell nou davant les eleccions amb 
poques novetats i els mateixos caps de 
llista tant a Converg�ncia i Uni�, Josep 
M. Franqu�s Mart�, com a Esquerra, Jo-
sep M. Sabat� Sans, com al capdavant 
de la llista Socialista, Crist�bal Ram�-
rez Iglesias. Iniciativa i el Partit Popular 
canvien els caps de cartell de les dar-
reres eleccions, Alex Caburrasi Acebo 
i Francisco Ruiz Rubio cedeixen el lloc 
a Antonia Garcia Bascu�ana i a Rober-
to Gonz�lez Klavitter, respectivament. 
Apareix a lÕescenari la candidatura de 
Moviment pel Socialisme, majorit�ria-
ment formada per militants escindits 
del PSC, encap�alada per Josep Plana 
i Espanyol. 

Despr�s de la moci� de censura i la p�rdua de lÕalcaldia per part del PSC, que 
lÕhavia mantingut ininterrompudament des del 1983, les eleccions del maig del 2011 van 
arribar immerses entre grans expectatives del PSC per recuperar lÕalcaldia, i tant per CiU, 
ERC i MxS -un nou partit creat per Pep Plana, ex regidor del PSC i tamb� part�cip en la 
moci� de censura-, de mantenir prou nombre de regidors per continuar lÕacci� de govern. 

Els resultats van ser molt apretats i, tot i que MxS no va aconseguir representaci�, s� 
que ho va fer Iniciativa per Catalunya i, dÕaquesta manera, es va arribar a un pacte segons 
el qual ERC tindria lÕalcaldia els 2 primers anys i CiU els 2 �ltims, amb el suport de lÕ�nica 
regidora dÕICV-EUiA, sumant aix� majoria absoluta. El PSC, per la seva part, amb 5 regidors 
va caure al m�nim de vots del partit al poble en unes municipals, 757.

Abans de les eleccions, 
encara, hi van haver intents 
per a formar una candidatura 
conjunta entre els partits que 
formaven el govern la legisla-
tura anterior i Plana, amb la 
possibilitat dÕobrir el pacte a 
dÕaltres formacions. Podem 
veure les diferents inquietuds 
davant aquesta possibilitat.

Per Pep Plana, un dels 
impulsors, encara que fos per 
simple aritm�tica matem�tica 
i amb la intenci� de prosse-
guir la feina iniciada, ÒEra la 

nostra, la meva, aposta, per� 

no pogu� portar-se a terme i 

pr�pia.
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dÕacord els tres en teoria primers es-

un dels companys haur�em tret majoria 

 
Sabat� ens confessa, ÒJo hi es-

-

em arrasat, per� no ens vam entendre. 

Sempre hi vaig estar dÕacord per pur 

dÕERC i de CiU no volien.Ó

Per Franqu�s, ÒEra possible si 

ens hagu�ssim posat ma a lÕobra per 

-

vam dir, possiblement els votants no 

ha necessitat? Podeu treballar junts 

perdrien vots.Ó

Per a Antonia Garcia, Ò -

vem preparats per poder crear un grup 

punts comuns, l�nia comuna. Si de 

conjunta sÕhauria de comen�ar a treballar des de ja.Ó 

pr�pia.
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Des de les entitats culturals els 
comentaris en aquesta ocasi� els aporta 
Nicolau, des del Casino, ÒJo nÕera parti-

dari, per� no dÕentrada  per� analitzant-

ho fredament, ho considerava interessant 

-

-

-

-

candidatura cal gent molt bona i gent dis-

posada a treballar.Ó 
Aquesta candidatura conjunta no 

es present�, per uns problemes o altres, 
com diu Coll Òla idea en s� era molt bona, 

per� hi havia massa interessos, es van 

-

Era una idea molt prematura, per� crec 

-

sible.Ó

DÕaquesta forma es presenten sis 
candidatures a les eleccions amb una 
m�xima fragmentaci� dels partits dÕes-
querres. Aquesta fragmentaci� �s vista 
de diferent forma pels protagonistes.

Per Plana, ÓEls resultats no foren 

-

damunt de les persones hi ha objectius. 

Objectiu complert.Ó

Des del PSC, Ram�rez apunta, 

-

Constant�.

cedida.
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reunions. En un primer moment, semblava possible un pacte amb CiU, per� el PSC, un 

Per Franqu�s, Ò -

vallada de vots, vam tindre 3 regidors per� per poc no em vam perdre un. El resultat no 

va ser massa positiuÓ

Sabat� no deixa cap dubte, sembla el pacte dels socialistes amb el PP la legislatura 
anterior, 

nostre partit al nostre poble.Ó

 El PSC tot i ser la candidatura amb m�s vots no aconsegueix el suport de cap 
for�a pol�tica m�s i resta a lÕoposici�, mentre que es produeix un pacte entre Conver-
g�ncia, Esquerra i Iniciativa 
que d�na lÕalcaldia a Josep 
Maria Sabat� els primers 
dos anys de legislatura i a 
Josep Maria Franqu�s els 
dos darrers.

En aquesta legisla-
tura torn� a produir-se una 
forta renovaci� de regidors 
sent nous 6 dels 13 elec-
tes, tres al govern i tres a 

lÕanterior legislatura parl�-
vem que nomes restaven 
dos regidors de la que la 
precedia, ara aquests dos 
regidors tamb� han aca-
bat la seva funci� p�blica 
i, dÕaquesta manera, cap 
dels tretze regidors dÕabril del 2007 segueixen el juny de 2011. 

Aquestes eleccions tamb� seran recordades per no haver-hi quasi publicitat elec-
toral als carrers, b� nom�s als balcons, com veiem recollit en aquest article del diari M�s 
Tarragona del 10 de maig de 2011.

Sis mesos despr�s de les eleccions municipals un altre cop tenim eleccions per� en 
aquest cas generals, al Congr�s del Diputats dÕEspanya, amb els seg�ents resultats que 
demostren, entre altres coses, ...
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El. Parlament 
28 11 2010

El. Municipals 
22 05 2011

El. Generals 
20 11 2011

Cens 3983 4083 4064

Vots 1953 49,03% 2271 55,62% 2412 59,35%

CiU 591 30,50% 413 18.42% 455 19,34%

ERC 194 10,01% 543 24.23% 195 8,29%

ICV 105 05,42% 169 07.54% 130 5,52%

PPC 338 17,44% 213 09.50% 706 30,01%

PSC 436 22,50% 757 33.78% 714 30,35%

vila en totes i cadascuna de les votacions, al voltant del 19% i tres regidors, encara que 
arriba a punts m�xims quan es tracta de les eleccions al parlament de Catalunya. El re-

altres poblacions amb alcaldes republicans com la Secuita, MontblancÐ el que demostra 

Acte davant de 
lÕAjuntament de 
Constant� el 12 de 
setembre de 2011, 
contra la interlocut�ria 
del TSJC que 

deix de ser lÕ�nica 
llengua vehicular en 

Cedida.
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que a les municipals una gran majoria de la poblaci� vota m�s les persones que no pas 
els partits. 

dÕERC a les municipals.- Nicolau ens comenta -

que els atorga 1 regidor. La inestabilitat del vot del PP que toc� m�nims baixant del 10% a 
les municipals, lluny dÕaconseguir el segon regidor, per� que estigu� a 8 vots de guanyar 
per primer cop unes eleccions a Constant� en les darreres eleccions generals del 20 de 
novembre de 2011, moment en el qu� el PP de m� de Mariano Rajoy tornava a la Moncloa. 
El PSC, tot i tornar a guanyar per una escassa difer�ncia de 8 vots les eleccions, segueix 
amb la seva p�rdua de vots i deixa de ser aquell basti� del cintur� roig que en altres temps 
havia estat.

La jornada electoral del 22 de Maig del 2011 va transc�rrer sense incidents al poble.
-

peretes i cartells informatius.

Cartell anunciant el districte i la secci� 
corresponent Pancarta penjada davant del colálegi electoral anunciant 

el districte i la secci� corresponent 

Electors votant .
Les sis paperetes disponibles i els sobres 

on dipositar-les 
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En lÕactualitat, a Constant� hi ha tres districtes electorals formant un total de set 
meses distribu�ts alhora en dos districtes.

I al 2015 qu�? Quines s�n les vostres previsions pol�tiques de cara al futur?
-

 esdevingut despr�s del ÒrescatÓ dÕEspanya per part de la Uni� Europea, es re-
cull, entre dÕaltres mesures, la disminuci� del 30% de regidors en els diferents ajuntaments 
de lÕEstat. 

Aquest fet provocaria que lÕAjuntament de Constant� vei�s redu�t el nombre de re-
gidors de 13 a 9, i dÕaquesta manera i seguint com a forma de repartiment dÕescons la 
llei dÕHondt, perdrien lÕacta tres membres de lÕactual equip de govern, els n�meros tres 
de les candidatures dÕERC i de CiU i lÕ�nica representant dÕIniciativa. De lÕoposici� el PP 
mantindria el seu regidor, mentre que els socialistes perdrien el cinqu� esc�. Aix� podria 
provocar, s�n especulacions, canvis en el govern.

Si revisem els vots obtinguts a les eleccions de 22 de maig de 2011 i ordenant els 
partits segons el nombre de vots, per a un ajuntament de 13 regidors la distribuci� dÕes-
cons �s, 

Cartell anunciant el districte i la secci� corresponent 
.

Paperetes electorals .

Electors exercint el dret a vot .
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PSC 757 378,5 252,33 189,25 151,4 126,16

ERC 543 271,5 181 135,75

CiU 413 206,5 137,66

PP 213 106,5

ICV 169 84,5

MxS 94

En canvi, si en nostre ajuntament tingu�s 9 regidors, el repartiment seria 

PSC 757 378,5 252,33 189,25 151,4 126,16

ERC 543 271,5 181 135,75

CiU 413 206,5 137,66 137,66

PP 213 106,5

ICV 169 84,5

MxS 94

Donat que aquesta mesura es portar� a terme en les properes eleccions municipals 
cal fer molts n�meros i estrat�gies per encarar unes eleccions on, amb un ajuntament de 
nou regidors, -i tenint com a base de repartiment la llei dÕHont- sÕest� afavorint clarament 
a les candidatures majorit�ries. Potser la idea dÕuna candidatura unit�ria tornar� a prendre 
for�a, com ja ens ha declarat un dels seus instigadors en les darreres eleccions, per� com 
que els llibres dÕhist�ria parlen del present i del passat, aix� ho haur� de recollir un Estudis 
de Constant� que sÕescrigui dÕaqu� a 25 anys m�s.

En els seus prop�sits de cara el futur i pel que fa a la situaci� pol�tica constantinen-
ca, Sabat� comenta 

fa trontollar tant els ajuntaments.Ó en la mateixa l�nia que Plana Òs

Per Garc�a, ÒEn un futur  MÕagradaria 

Pel 
que fa a Ram�rez, es despr�n de les seves declaracions que existeix una impossibilitat del 
PSC a lÕhora de dÕarribar a pactes amb altres partits i vol recuperar la majoria absoluta, 
Òrecuperant lÕelectorat perdut, podrem tornar a governar, per� tamb� ens hem de gua-

Per Coll, Òa nivell local, tot s�n 

La uni� de forces que algunes persones del m�n pol�tic constantinenc volien portar 
a terme de cara a les municipals no arrib� a bon port, per� els mateixos protagonistes s� 
que han treballat i encara treballen conjuntament i Constant� fou i torna a ser capdavanter, 
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el 13 de desembre de 2009 amb la consulta 
sobre la independ�ncia i tamb� ara fa pocs 
dies el 28 de gener de 2012, segons cartell 

El dia 28 de gener del 2012, lÕalcalde Josep M. Sabat� i el regidor Josep M. Franqu�s adherint-se a 
lÕAssemblea Nacional Catalana, a Constant�, en pres�ncia de Josep M. Nicolau, president del Casino, 

i la presidenta del Centre dÕEstudis, Carme Fiestras. A la foto inferior, moment dels parlaments, 
amb Pere Pug�s i els presidents de Sindicat, Josep Maria Coll, i del Casino 

Cartell anunciant lÕacte de presentaci� de Constant� 
cedida.
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Eleccions Municipals 2011 

Partits Regidor/a

Crist�bal Ram�rez Iglesias

Isabel Pastor Argent�

Vicen� Maceira Barbosa

Dolors Fortuny Golorons

Oscar S�nchez Ibarra

Josep M. Sabat� Sans - Alcalde 

S�lvia Puerto Lleix�

Daniel Rodr�guez Martorell

Josep M. Franqu�s Mart�

Mireia Montes Ribera

Miguel Angel Ariz Piazuelo

Roberto Gonz�lez Klawitter

Antonia Garc�a Bascu�ana 
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3. ALTRES ANËLISIS ELECTORALS

3.1 Alcaldes i lectura general dels resultats

En els seg�ents eixos cronol�gics hi trobem representats mitjan�ant quatre colors, 
un per cada partit que ha ostentat lÕalcaldia de Constant�, els diferents batlles i partits pels 
quals es presentaven i van ser escollits. Primerament, lÕalcaldia va romandre en Centristes 
de Catalunya durant tres anys, seguits per un any dÕalcaldia per als independents dÕAEDI, 

-
alitat (2012) i des de la moci� de censura del desembre del 2008, un alcalde dÕEsquerra 
Republicana de Catalunya.

 

 

1979 80 81 82 83 84 85 86 87 88 89 90 

 UCD *
1
 PSC 

F. Roig  F. Nicolau J. Mª Maceira 

 R. Gibert  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

1991 92 93 94 95 96 97 98 99 00 01 02 

PSC 

J. Mª Maceira J. Bergadà 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

2003 04 05 06 07 08 09 10 11 12 

 PSC ERC 

J. Bergadà  J. Mª Sabaté 

 C. Ramírez 

 

1. AEDI: Agrupaci� Electoral Democr�tica Independent



321

Socialista de Catalunya al llarg de gaireb� tots els anys, ja sigui sota el paraig�es de les 
sigles municipalistes PSC-PM (Progr�s Municipal) o b� lligat amb el PSOE, exceptuant 
lÕany 1979 en qu� el partit no va presentar llista al poble. Com a curiositat, veiem que els 
nacionalistes de Converg�ncia i Uni�, des del 1983 que es presenten per primera vegada 

Popular -o b� Alianza Popular els anys 1983 i 1987- mant� a partir del 1983 sempre repre-
sentaci� a lÕAjuntament, ja sigui amb un o dos regidors depenent de lÕany, mentre que pel 
que fa a ERC i ICV podem deduir que partint dÕun electorat amb possiblement ideologies 
similars o b� properes, es produeix un intercanvi de vots entre ambdues formacions, ja 
que en els anys que un partit aconsegueix representaci�, lÕaltre no ho fa, exceptuant els 
anys 1983 i 2011.

3.2 Pres�ncia femenina a lÕAjuntament

una recopilaci� de regidores electes al municipi al llarg dels seg�ents per�odes:
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Nom de la Regidora Per�ode Partit Pol�tic

Montserrat Duch Plana 1983-1987 PSC

Margarita Vives Morgades PSC

Fernanda Mu�oz Agudo 1991-1995 ICV

Antonia Rodr�guez Guindo PSC

M. Llu�sa Torrents Adserias 1995-1999 CiU

M. Isabel Pastor Argent� PSC

Tomasa Molina Troyano PSC

Carme C�rdenas C�ceres CiU

Luz M. Fern�ndez Fern�ndez 2003-2003 ICV-EUiA

Ant�nia Martorell Maluenda 2003-2007 ERC

Dolors Fortuny Golorons PSC

Cristina Plaza L�pez 2007-2011 PSC

Merc� Belart Llurba 2007-2011 PSC

S�lvia Puerto Lleix� ERC

Antonia Garc�a Bascu�ana 2011-... ICV-EUiA-E

Mireia Montes Ribera 2011-... CiU

-
cia de la dona dins lÕAjuntament ha anat augmentant notablement. En lÕactualitat (2011) hi 
ha cinc regidores respecte un total de tretze, representant un 38% del consistori. Tamb� 
cal tenir en compte lÕaplicaci� per primera vegada lÕany 2007 de la Llei de Paritat Pol�tica, 

paritat en les llistes electorals) obligant aix� als partits a mantenir una paritat electoral, de 
manera que entre els 5 primers llocs a la llista, ha dÕhaver-hi tres homes i dues dones o dos 
homes i tres dones, repetint-se aix� mateix entre els llocs sis i deu de les llistes. Dels llocs 
onze al tretze, hi ha dÕhaver dos homes i una dona o b� un home i dues dones. 

Fent el desglossament per partits, �s el Partit Socialista qui encap�ala amb dife-
r�ncia la pres�ncia femenina, fet atribu�ble principalment a dos factors: primerament, al 
fet que hagi estat, a excepci� del 1979 que no es present�, la for�a guanyadora en totes 
les eleccions municipals al poble, amb un pic m�xim de vuit regidors (1999) i un m�nim de 
cinc (2011). Aix� comporta que les dones pertanyents a les seves llistes tenen moltes m�s 
possibilitats dÕentrar com a regidores gr�cies al suport electoral que el partit rep per part 
dels ve�ns de la nostra vila. El segon factor seria la indubtablement vessant dÕesquerres 
del PSC, tenint com un dels seus principis identitaris la igualtat entre persones, sigui quin 

dist�ncia considerable, trobem CiU i ICV amb tres regidores i ERC amb dues.
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Com veiem en el llistat dels alcaldes del segle XX i XXI en el quadre seg�ent, la pre-
s�ncia femenina a lÕalcaldia ha estat nulála.

Alcaldes de Constant� al segle XX i XXI

Francesc Roig Plana 07-02-1900
Llu�s Espa�ol Plana 01-07-1900
Josep Bofarull Solanes 27-11-1901
Ram�n Ferr� Maduell 01-01-1905
Josep Domingo Ferr� -
Antoni Mass� Grau 23-11-1911
Josep Ferr� Brunet 01-01-1914
Pau Rosell Recasens 11-07-1915
Feliu Martorell Folch 11-06-1916
Josep Bofarull Solanes 25-01-1917
Feliu Rivalt Sol� 01-01-1918
Andreu A. Sanahuja Papiol 01-04-1920
Mart� Gavald� Teixell 01-04-1922
Jaume Vallv� Vidal 17-03-1923
Josep Gasol Gabiol 01-10-1923
Pere Martorell Ferrat� 07-01-1924
Pau Moragas Rovell 18-03-1926
Marc Ribas de Gimbernat 04-05-1926
Agust� Sol� Sol� 14-08-1928
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Pere Martorell Ferrat� 26-02-1930
Llu�s Ferr� Brunet 10-02-1931
Llu�s Ferr� Ravell 14-04-1931
Josep Espa�ol G�ell 25-05-1933
Joan Fortuny Magri�� 01-02-1934
Josep Sol� Sol� 09-10-1934
Joan Fortuny Magri�� 17-02-1936
Maci� Martorell Mart� 18-10-1938
Tom�s Gavald� Rosell� 23-01-1939
Josep Ras Sol� 22-07-1939
Josep Torrens Grau 21-09-1944
Francesc Pedret Pascual 11-03-1946
Josep Torrens Grau 21-02-1947
Ram�n Sol� Grau 06-02-1949
Josep Torrens Grau 08-10-1954
Rafel Magri�� Fortuny 06-02-1955
Josep Curull Estiláles 14-10-1966
Francesc Roig Gasol 22-08-1974
Rafel Gibert Coll 10-03-1983
Feliu Nicolau Rivalt 23-05-1983
Josep M. Maceira Barbosa 14-03-1986
Josep Bergad� Espa�ol 25-03-1993
Crist�bal Ramirez Iglesias 16-06-2007
Josep M» Sabat� i Sans 17-12-2008
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5. CONCLUSIONS

Cal intentar con�ixer la hist�ria i situar-nos en el seu context per tal dÕintentar saber 
la situaci� dels seus personatges i els seus actes, i tot i aix� ens ser� complicat jutjar-los. 

En aquest estudi hem intentat donar resposta a preguntes com ara: 
Perqu� a Constant� despr�s de la restauraci� de la democr�cia seguia governant el 

darrer alcalde franquista? 
Com un poble agr�cola esdevingu� una ciutat dormitori de la urbs tarragonina i a 

difer�ncia dels pobles ve�ns governava un partit no nacionalista? 
Com aquest partit no nacionalista arrel� al Sindicat i arrepleg� el vot catalanista? 
Com arran de la crisi dins el govern socialista es port� a terme una moci� de cen-

sura i entren al govern forces catalanistes?
La hist�ria posar� cadasc� al seu lloc; nosaltres hem intentat recollir com a espec-

podr� crear la seva pr�pia opini� i conclusi� del que ha passat, del que no ha passat... en 
els darrers 33 anys de democr�cia local i del que passar� en un futur m�s o menys proper.
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ANNEXOS

ANNEX 1: ENTREVISTA ALS CANDIDATS DE LA LEGISLATURA 2011-2015

Entrevista a Josep Maria Franqu�s, CIU

1. Des de quan est� implicat en temes pol�-
tics?

De participaci� en llistes des del 1997. Vaig do-
nar la cara per primera vegada al 2007 i al 2003 anava 
com a numero 4. Em declaro independent, no prenc 
posici� ni amb Converg�ncia ni amb Uni�. MÕha esco-
llit lÕassemblea..

2. A part de la vostra milit�ncia pol�tica, a qui-
nes associacions pertany?

De fora de Constant� pertanyo a ñmnium Cul-
tural i de la nostra vila al Centre dÕEsports Constant�, a 
la Parr�quia, voldria ser del Club de Lectura, per� no 
hi puc dedicar temps, i de lÕAssociaci� dÕAnimals. No 
estic massa actiu.

3. La relaci� amb aquestes entitats des que 
ets al govern, �s la mateixa dÕabans o ha canviat?

Hi ha m�s implicaci�, la ciutadania vol una resposta a les peticions i se li ha de 
donar. Per a mi, si lÕAjuntament d�na diners al poble es fan activitats, per� si lÕAjuntament 
no d�na diners no es fan activitats, i el que no vull, sota cap concepte, �s donar diners a 
una entitat, la que sigui, per tal que realitziÕn activitats fora de la vila, sense que en surtin 

4. A les eleccions de 1979, com vas viure la majoria dÕUCD? Creus que pel poble 
hauria estat millor amb un pacte AEDI -PSUC?

Volien trencar amb lÕ�poca anterior. 

del poble? Com seria si no exist�s? 
Al 1974 ja es volia fer. ADIGSA va ser un pes psicol�gic encara no assolit, encara 

tant poc temps i, a sobre, amb gent diferent, amb diferent cultura. Va ser una imposici�. 
Despr�s hem crescut lentament i sense acabar dÕintegrar-los... no tenen comunitat dÕes-
cala, llavors no hi ha interlocutor, sÕha de treballar la conviv�ncia.

La propietat dels patis interiors �s propietat dels ve�ns i la llum, neteja, policia... ho 
paga lÕajuntament.

Com seria si no exist�s? Penso que sÕhagu�s mantingut la integraci� del poble, 
lÕevoluci� seria semblant a la dels pobles del voltant. No hem sabut unir-nos i veure lÕen-
torn. 

grup ADIGSA?

ideologia del Casino, si aix� es pot dir, venia dÕuna dictadura. Cap dels dos tenia clar quin 
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era el projecte de Constant� i es van dedicar a buscar les difer�ncies amb lÕaltre. Ara sÕhan 
adonat que o b� treballen plegats o... 

7. Abans del pacte ERC - PSC, al 2003, sÕestigu� apunt dÕarribar a un pacte CIU 
- PSC, qu� ens en pots dir?

Vaig participar una mica en el primer contacte. Jo no estava a lÕAjuntament, enca-
ra que anava de n�mero 4 a la candidatura, i hi va haver una mica dÕentesa, per� es va 
escollir que no ens vol�em presentar amb el Bergad�. No es va arribar a una entesa, vam 
dir no toca, i no es va voler tirar endavant, encara que, personalment, jo estava pel pacte. 

17/D fou molt temps o poc? SÕho rumi� molt?
�s un dret democr�tic que est� estipulat en el regim electoral i si hi est� �s per fer-lo 

servir, que pot no ser ent�s per la milit�ncia dÕun partit, per� aix� no vol dir que no sigui 
legal ni que no es pugui realitzar... Es portava molt de temps fent les coses dÕuna manera i 
lÕAjuntament necessitava un canvi dÕaires. Els �ltims 12 anys hi havia molt de pressupost i 

Hem malbarat els diners que hem tingut i ara tenim despeses disparades, tenim 
m�s de 90 treballadors i no hi ha entrades per permisos dÕobres.

No tenia sentit repartir lÕalcaldia en els tres anys curts. Em van dir que havia estat 
gener�s per� com que ERC tenia m�s vots va governar Sabat�. La negociaci� era senzilla. 

El poc respecte del Crist�bal envers Plana que va demostrar en un ple i veient-lo 
empaitar-lo amb la policia per all� va demostrar la seva validesa com a autoritat, aix� em 
va fer decidir del tot. 

b) Com una esperan�a de canvi i viure lÕoportunitat de demostrar que es podien fer 
dÕuna altra manera. S�c partidari de les coalicions i puc dir que em fan m�s por els del 
meu partit que els altres. Ho passarem malament per� fou una decisi� en clau interna dels 
militants.

c) Es va obrir un per�ode de coneixement mutu, de persones i de partits. 
d) MÕho vaig pensar molt, era un canvi important, ten�em el suport de la milit�ncia i 

si no ho tingu�s clar hagu�s renunciat i el seg�ent hagu�s fet la moci�.
9. Pot no contestar-me, si ERC no hagu�s aconseguit lÕalcaldia, hi hauria hagut 

moci� de censura? I si lÕhagu�s exigit en Pep Plana?
A la primera no contesto,
b) La milit�ncia no ho hauria ent�s
10. Com ha evolucionat el poble a partir de la moci� de censura?
La crisi �s un factor de distorsi� que no permet saber a la ciutadania qu� haur�em 

fet nosaltres amb les possibilitats que van tenir els socialistes... Cal m�s gesti�, sÕha dÕes-
tructurar millor lÕAjuntament, hem millorat en projectes, transpar�ncia i claredat... aix� ho 
hauria de dir la ciutadania i, a m�s a m�s, no hi ha diners. 

Crist�bal no va entendre el problema, com crear una empresa municipal pels ser-
veis... la seva actitud. 

I a Pep el vaig entendre, el proc�s de comunicaci� va ser lent, per� vam veure el 
tarann�. En aquells moments hi havia grans propostes urban�stiques a nivell local i ell ho va 
compartir i ho vam poder aturar o almenys dir-hi la nostra. 

12. Com va veure la implicaci� de sindicat i casino en el 13D? Personalment com 
vas viure el 13D? 
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dÕun poble poc catalanista, poc participatiu i a sobre va ploure. Va ser emocionat, vaig 
gaudir i vam tenir una bona colálaboraci�.

13. El debat que varen organitzar al Casino, que et sembl�? Creu que sÕhauria 
de fer tamb� al Sindicat?

 El debat va anar prou b�, per� es va demostrar que hi havia qui -el PSC- tenia una 
concepci� diferent de la resta, no val tot. SÕha de pensar b� quan es pensa en un equi-
pament, la necessitat que cobrim, el manteniment que suposa. Per exemple, la piscina 
coberta, quina necessitat t�? Si a alg� li recomana el metge, surt m�s barato portar-lo a 
la Pobla. No hi ha massa demanda i el manteniment �s car�ssim. Tot i amb aix� s� que 
Plana intenta aconseguir que la construcci� fos gratu�ta pel municipi, per� pagant res. A 
nosaltres el teatre no ens va costar res. MÕagradaria gastar diners en un pla dÕintegraci� de 
les Vivendes. LÕequip de govern �rem, i som, un grup consolidat. 

14. A les eleccions del 2011, era possible una candidatura conjunta? Vistos els 
resultats hauria estat millor o pitjor? 

donat el coneixement que ten�em de la situaci�, vam dir, possiblement els votants no ho 
haguessin ent�s, perqu� haurien dit perqu� no ho heu fet abans? Hi ha necessitat? Podeu 
treballar junts despr�s? Es sabut per tothom que no tenim el mateix tarann�. 

El resultat hagu�s estat millor, es clar, per qu� no es perdrien vots. 
15. Com valores els resultats? S�n els que esperaves, volies o que tÕhaurien 

agradat?
Ens va passar factura que fos lÕalcalde Sabat�, hi va haver una davallada de vots, 

van tindre 3 regidores per� per poc no em vam perdre un. El resultat no va ser massa 
positiu. 

16. Que preveus, i que tÕagradaria que passes en un futur?
Que els partits politics prioritzem primer el servei a les persones, segon entendre 

que Constant� encara t� bastant de potencial tenim oportunitats i estem al bell mig del 
camp de Tarragona. 

Caldria canviar les lleis de forma que es suprimeixin algunes autoritats que estan al 
damunt nostre i que nom�s ens passen la pilota i nosaltres som els qui ho patim.

Entrevista a Josep Maria Sabat�, ERC

1. Des de quan est� implicat 
en temes pol�tics? 

Tota la vida he estat amb te-
mes relacionats amb Catalunya, 
temes dÕesquerres i progressistes, 
abans ja havia participat amb mani-
festacions, anant a penjar senyeres, 
etc., per� al 1983 em presento per 
primera vegada en una llista, dÕERC 
junt amb Nacionalistes dÕEsquerres, 
encap�alada pel bon amic Josep 
Amill. 
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2. A part de la vostra milit�ncia pol�tica, a quines associacions pertany?
Al Centre dÕEstudis, que fa 28 anys que en s�c soci fundador, als Grallers de Cons-

tant�, tamb� vaig pert�nyer a lÕAssociaci� Sardanista. No em declaro ni del Casino ni del 
Sindicat, vaig als dos llocs. De jove vaig estar a la llar parroquial, un grup de joves lligats 
a la parr�quia que f�iem esplai, tamb� recordo la meva etapa dÕescol�, o estaves aqu� o 
estaves a la O.J.E. Despr�s vaig formar part de lÕAteneu Llentisclell, amb els que form�vem 
un grup pseudo-llibertari on vam crear la primera r�dio de Constant�, que no era municipal. 
Despr�s lÕAteneu canvi� de seu i es trasllad� al local dels baixos del Sindicat i all� tocaren 
per primer cop Els Pets, dÕaix� ja va fer m�s de 25 anys. Tamb� formo part dÕAmnistia 
Internacional, Creu Roja, C.C.O.O., ñmnium Cultural i de la Societat Arqueol�gica Tarra-
conense.

3.  A les eleccions de 1979, com vas viure la majoria dÕUCD? Creus que pel po-
ble hauria estat millor un pacte AEDI - PSUC?

A les eleccions del 1979 la UCD no va treure la majoria i dÕaqu� ve el problema, si la 
UCD representava les dretes, no van guanyar les dretes i en canvi van manar les dretes. 
Es va fer un frau a la ciutadania. Hi ha un article dÕopini� al butllet� informatiu Constant� 

AEDI i PSUC per� malgrat no ser ent�s per molta gent es realitz� el pacte AEDI - UCD. La 
societat t� molt poca mem�ria pol�tica perqu� si no fos aix� la gent no faria moltes coses 
de les que fa, ni diria moltes coses de les que diu. 
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del poble? Com seria si no exist�s? 
Amb lÕaugment de poblaci� al poble es registr� un canvi radical, no es feu vivenda 

protegida, es van fer unes vivendes socials, pisos perqu� tothom tingu�s un sostre, molt 
ben fet. I a Constant� vam passar de 3000 a 6000 habitants, aix� ja no em sembla tant b�. 
�s el mateix que havia passat a Camp Clar i al barri de Sant Josep Obrer de Reus, per� a 

En �poques de crisi com la que patim en aquests moments Constant� seÕn ressent. La 
majoria dels habitants dÕaquella zona son de classe obrera i es dediquen a la construcci� 
i ara pateixen lÕatur. El barri, majorit�riament ha estat votant del PSC-PSOE durant molt de 
temps i �ltimament tamb� al PP. En les �ltimes eleccions generals en les dues taules del 
districte va guanyar per primer cop en democr�cia el PP.

el grup ADIGSA? 
El Grup Adigsa, sense dubtar-ho, amb el seu vot favorable al PSOE, tot i que el 

Sindicat tamb� hi va ajudar prou doncs donava suport al PSC. Encara que el Sindicat se 
suposa que era la casa comuna de les esquerres i es presentessin PSC, ICV i ERC, des 

balc� de la societat, en suport al partit socialista. A ERC o NE �rem gent molt jove i no ens 
tenien en compte. Sembla que el Sindicat sempre posava el cap de llista socialista, encara 

6. I al 1983 el relleu Feliu Nicolau - Maceira? 
No mÕagrad� gens el relleu. Al Feliu el van fer anar davant i despr�s el van pressio-

nar perqu� plegu�s. Em va saber molt de greu, personalment. Van posar una persona de 
n�mero 1 que es veia que no sÕentendria amb alguns dels seus regidors, com aix� va ser, 
i no va marxar perqu� fos vell, li agaf�s alguna cosa ni res dÕaix�, va marxar perqu� el van 
pressionar per tal que marx�s. Potser la seva forma de manar era com la dÕaltres temps i 
venien l�ders de Tarragona amb altres idees, entremig hi va haver la pol�mica de lÕaigua del 
pou Soler Bas, a la zona de lÕescola dÕenologia, que encara avui i des del 1984 porta aigua 

Finalment sembla que la gent del seu entorn que el va animar a presentar-se com 
alcalde no li va donar suport i va plegar.

7. Al 2003, i despr�s dÕuna �poca sense presentar-se ERC a les municipals, 
torna amb for�a, hi ha qui diu que al voltant del centre parroquial (Dani, S�lvia ...) Que 
meÕn pot dir? 

Al 2003 no anaven a les llistes ni el Dani ni la S�lvia, suposo que us referiu a les elec-
cions de 2007. Aquesta fou una idea que van llan�ar els socialistes i el que aleshores era 
el president del Sindicat, i encara van dir m�s, que la llista dÕERC lÕhavia muntat el capell�. 
�s cert que a la llista hi havia la S�lvia Puerto, que colálaborava activament amb lÕEsplai 
Parroquial, que �s una feina molt altruista, social i progressista, per� tamb� formava part 
de la llista lÕAnt�nia Martorell, n�ta dÕun dels morts a Mauthausen. Deien que jo tamb� era 
m� dreta del rector. 

La gent opina de coses sense saber res. Un dels problemes dÕaquest poble es que 
hem de lluitar contra la incultura, que no vol dir falta de coneixement general sin� dÕopinar 
de coses locals que no se saben. Tothom discuteix de tot sense tenir ni idea del problema 
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de base. Tamb� durant aquesta campanya del 2007 Converg�ncia va fer c�rrer que ja 
ten�em un pacte amb els socialistes, cosa totalment incerta. 

8. El pacte ERC - PSC al 2003, en �poca del tripartit, qu� en penses? Per qu� 
es va trencar? T� alguna cosa a veure, amb qu� el PSC de Constant�, sigui m�s PSOE 
que PSC? 

En un principi van manar els socialistes amb minoria. Despr�s de nou mesos es lliga 
un pacte ERC- PSC, per� a Constant� la veu dÕesquerres la portaven els nostres regidors 
i es trenc� perqu� ells tenien una forma dÕactuar diferent a nosaltres. Feien coses com si 
tinguessin majoria absoluta, com la que havien tingut els darrers 12 anys. Alguns regidors 
socialistes no tenien consci�ncia de govern de pacte, cosa que potser �s l�gica amb 23 
anys de govern dÕun mateix partit, 22 anys dels quals repartits entre dos alcaldes, regidors 
que ho havien estat durant tres o m�s legislatures; alg� es pensava que lÕAjuntament era 
casa seva. Potser quan els hi havia fet falta pactar amb ICV aquests no els havien posat 
condicions, per� amb nosaltres va ser diferent. 

 Parlant de pactes en el 2007, a Barcelona hi havia tripartit (PSC-ERC-ICV), a Tar-
ragona tamb�, a Reus igualment, a Madrid posem que tamb�, i a Constant� van i el PSC 
pacta amb el PP, potser perqu� el PP demanava menys coses, per no dir res. SÕhan de 
guardar les formes, en pol�tica ÒTot no sÕhi valÓ.

Sense dubtar-ho un segon, puc dir que el PSC a Constant� �s PSOE en vots i en 
representaci� o no s�n socialistes almenys tots, amb regidors que havien estat en llistes 
de Converg�ncia o altres m�s propers al PP que al propi PSC. 

9. Aquest trencament quines conseq��ncies t� per la legislatura del 2007, quan 
ja sou regidor? 

En aquesta legislatura del 2007 i arran dels fets del trencament de la legislatura 
anterior, ni ells volien pactar amb nosaltres, ni nosaltres amb ells. En les tres setmanes que 
van entre les eleccions i la presa de possessi� que es quan sÕescull lÕalcalde, Ram�rez va 
dir per la premsa, almenys en dues ocasions, jo pactar� amb tothom menys amb ERC i, 

una errada pol�tica que amb el temps pot passar factura. Que va fer lÕala progressista del 
poble que havia donat suport al PSC? No obrir la boca. No va demostrar, un cop m�s, el 
tarann� dÕesquerres.

el 17/D fou molt temps o poc? SÕho rumi� molt? 
MÕagradaria recalcar abans de contestar la pregunta que ning� tenia majoria abso-

luta, per tant tothom podia ser alcalde. Depenia dels pactes, tal com he dit al PSC li va fer 
falta el PP per a poder governar.

Potser degut al pacte amb el PP o potser per lÕorganitzaci� que va fer lÕalcaldia del 
-

rector dÕun dÕun dels colálegis el situen com a director del Consorci del Camp, van fer que 
hi hagu�s una mica dÕenrenou en el grup socialista, alguns regidors i no tant sols Plana 

terme un regidor, malgrat que nÕeren m�s.
Fins i tot, Ram�rez un dia ens va cridar a tots per unir-nos i deixar sol a Plana, no 

tenia sentit. 

per tal que ens coordin�s a tots. Hi va haver pressions des de dirigents de Tarragona i de 
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Barcelona, per part dels dos partits, per tal que la moci� no es port�s a terme, per� les 
seccions locals vam fer el que hav�em de fer, sense c�rrer, sense presses. Vam aterrar a 
lÕAjuntament, sense tenir cap cultura de govern, per� com que �rem gent preparada vam 
poder arranjar un munt de coses que en quatre dies seÕns venien a sobre. El Nadal, el so-
par i festa de Cap dÕAny, els Reis, la festa major dÕhivern, i ja est�vem en plena crisi. Vam 
aterrar, vam arrencar i vam seguir. Al cap de dos anys i mig, alguns dels que van emp�nyer 
m�s per fer la moci�, de Converg�ncia, i fer-la ja, fa quatre dies que no volien que es fes 
el pacte ERC - CiU - ICV, estaven en contra meva i de pactar amb ERC. Hi ha gent que 
canvia molt de parer.

11. Pot no contestar-me, si ERC no hagu�s aconseguit lÕalcaldia, hi hauria hagut 
moci� de censura? I si lÕhagu�s exigit en Pep Plana? 

Quedaven dos anys i mig i el que no pod�em fer era partir-los en tres alcaldes. Ens 
vam posar dÕacord i Plana i Franqu�s van decidir que els encap�ales jo. Va ser una legis-

Vull afegir que si al 2011 el Moviment pel Socialisme (MxS) hagu�s sortit hauria 
pactat segur amb nosaltres.

12. Com ha evolucionat el poble a partir de la moci� de censura? 
Encara no es veu el canvi, el que si que ha canviat es que coses que en els darrers 

trenta anys no sÕhavien demanat ara es demanen. Ara sÕadona la gent que no tenim sala 
de vetlles, cine teatre... moltes coses que ens fan falta, coses que nosaltres voldr�em fer i 
que far�em si tingu�ssim les entrades dÕun mili� dÕeuros en permisos dÕobres, o si es tor-
nessin a vendre parceláles com sÕha fet en altres �poques. Ning� havia vist mai com estava 
la pla�a Verdaguer? ning� de lÕAjuntament havia vist com estava el mas Ventura, el parc de 
lÕEscorxador, el parc de lÕalcalde Maci�? Encara que hem entrat en mal moment, poques 
coses es poden fer si no hi ha diners, malgrat tot hem anat tirant, no hem tancat cap servei 

�xit i una mostra de bona gesti�.
13. Com va veure la implicaci� de sindicat i casino en el 13D? Personalment 

com vas viure el 13D? Constant� va ser el primer poble del Tarragon�s en realitzar la 
consulta sobre la independ�ncia. Els resultats van ser els esperats? Com ho valores 
tot plegat? 

Ho vaig viure amb molta emoci�, vam ser lÕ�nic poble de la comarca i del Camp de 
Tarragona i va venir molta gent, ll�stima que va ploure tot el dia. Va ser molt maco. Casino 
i Sindicat, com no pot ser dÕuna altra manera, es van entendre i van treballar plegats, i sÕhi 
van afegir el Centre dÕEstudis, la Penya Barcelonista, els Grallers, i les altres entitats hist�ri-
ques sÕhi van afegir despr�s, tant fa, entre tots es va fer i va sortir b� i aix� �s lÕimportant... 
LÕajuntament, els tres grups del govern, en un moment en que des del Ministeri del Interior 
amena�aven i prohibien la cessi� dÕespais p�blics, no ens vam arronsar i vam cedir lÕen-
trada de lÕajuntament per poder-hi fer la consulta, les urnes i el mobiliari municipals. Per 
un cop vaig veure unitat i aix� mÕomple de satisfacci�, gent de dalt, de baix, un grup de 
24 magrebins votant entre aplaudiments dels que en aquell moment estaven presents a la 
votaci�... molt emocionant. Es va votar pel dret a decidir, aix� �s molt important. Els resul-
tats eren els esperats per� hi vaig trobar a faltar la participaci� de la gent jove. La joventut 
dÕavui en dia potser perqu� els politics no els solucionen els seus problemes passa de par-
ticipar. Va ser un dia festiu. Queda per a la hist�ria local i alg� ho haur� dÕescriure algun dia. 
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14. A les eleccions del 2011, era possible una candidatura conjunta? Vistos els 
resultats hauria estat millor o pitjor? 

Jo hi estava dÕacord perqu� l�gicament haur�em arrasat, per� no ens vam entendre. 
Sempre hi vaig estar dÕacord per pur pragmatisme, per� se que les bases dÕERC i de CiU 
no volien.

15. Com valores els resultats? S�n els que esperaves, volies o que tÕhaurien 
agradat 

Vam estar a vuit vots de treure el quart, que li hav�em ofert a Plana per a ser-hi i 
segur que hauria sortit. Per� les coses van com van i els resultats van ser prou bons per 
al nostre partit al nostre poble. 

16. Qu� preveus, i qu� tÕagradaria que pass�s en un futur? 
Que hi hagi un govern progressista, que canvi� una mica el tarann� del PSC, que 

sÕacabi lÕatur, que puguem sortir dÕaquest pou dÕincertesa econ�mica que fa trontollar tant 
els ajuntaments.

Entrevista a Antonia Garc�a, ICV

 1. Des de quan est� implicada en temes pol�-
tics?

Des de sempre. Quan era estudiant en un institut 
de Tarragona formava part del Sindicat dÕEstudiants i he 
militat tota la vida al sindicat Comissions Obreres. Pel 
que fa a nivell pol�tic en s�, fa aproximadament 8 anys 

2. A quines associacions pertany?
A So de Pau, una entitat que lluita des del sin-

dicalisme pel dret dels treballadors, uns salaris i unes 
condicions de treball dignes per als pa�sos dÕAm�rica 
del Sud, on encara hi ha moltes mancances. Tamb� es-
tic a lÕAmpa del CEIP Bergad� i, com ja he comentat 
anteriorment, a CCOO.

3. La relaci� amb aquestes entitats des dÕen-
�� que �s al govern, �s la mateixa que abans o ha 
canviat?

No ha variat en absolut. Jo s�c ciutadana, no regidora. Penso que la pertinen�a 
a aquestes associacions em permet con�ixer les inquietuds de la ÒbaseÓ de la poblaci�.

4. Com ha vist, com a presidenta de lÕAMPA del CEIP Bergad�, lÕagressi� a la 
mestra de lÕescola Centcelles el passat mes dÕoctubre del 2011? Qu� pensa que sÕhau-
ria de fer? Creu que la crisi econ�mica hi t� alguna cosa a veure?

�s una situaci� lamentable, a la qual no sÕhauria dÕhaver arribat mai. No penso que 
la crisi hi tingui massa cosa a veure, sin� m�s aviat per tema de valors de la societat. No 
sÕhan treballat i ara en veiem els resultats i, per tant, les mancances. Tot i aix�, �s un fet 
puntual que feia 8 o 9 anys que no passava. �s un signe de que passa alguna cosa i que 
sÕha de treballar, possiblement, mitjan�ant una mediaci� Colálegi - Pares.

poble? Com seria si no exist�s?
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gent dÕesquerres. Aix� comporta un canvi radical del mapa pol�tic del poble.
Si no exist�s  no es pot arribar a plantejar, no en traur�em res, la q�esti� �s que hi �s. 

grup ADIGSA?
Sense cap mena de dubte, el grup ADIGSA.
7. Qu� en pensa de la moci� de censura? Com ho va viure?
Ning� no et dir� que hi estigui dÕacord. No �s una cosa que es vegi b�... El partit que 

guanya unes eleccions ha de ser el que ha de formar govern. Tamb� cal destacar que la ma-

comprenia perqu� es feia. Penso que ha estat una cosa seriosa que ha quedat en an�cdota.
8. Pot no contestar-me, si ERC no hagu�s aconseguit lÕalcaldia, hi hauria hagut 

moci� de censura? I si lÕhagu�s exigit en Pep Plana?
No ho s�, aix� �s una q�esti� que millor sÕhauria de preguntar als ÒimplicatsÓ. No 

conec les condicions del pacte que es va produir en aquell moment.

LÕha perjudicat. A rel de la moci� de censura es form� un nou partit dÕesquer-
res (Moviment pel Socialisme - MxS) i, per tant, el vot dÕesquerres es dividia entre MxS, 
ERC,PSC, ICV.

10. Com va viure el 13D, dia en qu� es va celebrar la consulta sobre la Inde-
pend�ncia a Constant�? Qu� en pensa de la forta implicaci� tant del Sindicat com del 
Casino?

Com un dia qualsevol de votaci� normal. Una cosa important i seriosa, una decisi� i 
una oportunitat dÕopinar. Respecte a la implicaci� de les dues entitats, penso que cadasc� 
t� la seva ideologia i la seva forma dÕactuar.

11. Com valora els resultats?
Crec que van ser els resultats esperats.
12. Qu� et va semblar el debat que es va organitzar el passat mes de Maig al 

Casino? Creu que sÕhauria dÕorganitzar al Sindicat?
LÕimportant �s realment que es faci, que cadasc� pugui exposar el seu programa 

electoral i la gent pugui dir la seva.
13. A les eleccions del 2011 hauria estat possible una candidatura conjunta 

(ERC-CiU-MxS-ICV/EUiA). Vistos els resultats hauria estat millor o pitjor?
No est�vem preparats per poder crear un grup mixt per una candidatura conjunta. 

�s una cosa que sÕha de treballar, i molt: punts comuns, l�nia comuna. Si de cara a les 
properes municipals dÕaqu� 4 anys es volgu�s crear realment una candidatura conjunta 
sÕhauria de comen�ar a treballar des de ja.

14. Com valora els resultats? S�n els que sÕesperava?
Crec que van ser uns resultats esperats, que gaireb� sabia tothom. Potser el fet que 

MxS no aconsegu�s el seu primer regidor per una desena de vots va ser una decepci�.
15. De quina manera creu que sÕha de tractar el tema de la integraci� dels nou-

vinguts al poble? Creu que el nou govern est� impulsant una manera diferent de fer 
pol�tica que els anteriors del PSC?

Penso que no sÕha de fer una pol�tica especial per als nouvinguts. La idea �s que 
Constant�, com a societat plural, amb diferents lleng�es, cultures i religions les ha de tenir 
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a totes elles en compte a lÕhora dÕactuar. Des del nou govern municipal, entenem com a 
nouvingut qualsevol ciutad� que arriba al municipi, i mitjan�ant lÕescola dÕadults que orga-
nitza jornades cada cert temps, sÕajuda a integrar-los m�s f�cilment.

16. Qu� preveu i qu� li agradaria que pass�s en un futur?
En un futur  mÕagradaria que les grans difer�ncies entre partits dÕesquerres no exis-

tissin, per� �s complicat. Quan els problemes pol�tics passen a personals sortint de lÕ�mbit 
que pertoquen entrant en una q�esti� humana �s complicat. MÕagradaria una candidatura 
conjunta en un futur.

17. Una �ltima pregunta: El 23 de Maig tot estava molt obert. Quina va ser la 

lÕAjuntament?
He de recon�ixer que la primera opci� per ICV-EUiA va ser romandre a lÕoposici�, i 

no pactar amb ning�, treballant i donant idees, sempre des de lÕoposici�. M�s endavant, 
vam tenir la possibilitat de formar un tripartit dÕesquerres (PSC+ERC+ICV), idea que no va 
acabar de prosperar.

Entrevista a Pep Plana, MxS

1. Des de quan est� implicat en temes pol�tics? 
 Durant tota la vida, sempre ho he viscut molt de 

en la meva fam�lia i en mi mateix. Ser n�t dÕalcalde republi-
c� que mor� a lÕexili abans que caigu�s el dictador marca 
bastant. Recordo com si fos ara un m�ting del PSUC a 
les Escoles Velles, any 79, jo tenia 14 anys, aquella sala 

vaig presentar a la candidatura dÕIniciativa per Catalunya 
que uniria en una �nica candidatura a PSUC i PCC, els 
eurocomunistes i els comunistes aut�ntics, pro-sovi�tics. 
Al 1999, poc despr�s de la decisi� de Pasqual Maragall de 

deixar la milit�ncia encara que suposo que dÕaix� en parla-

2. A part de la vostra milit�ncia pol�tica, a quines associacions pertany?
Des del 1996 s�c membre de la Colla Jove dels Xiquets de Tarragona. Soc soci del 

Sindicat Agr�cola i de la Penya Barcelonista de Constant� i darrerament colálaboro amb el 
Centre dÕEstudis. A nivell dÕesports vaig ser soci fundador del Club Nataci� Constant�. A 
nivell sindical he estat membre del comit� dÕempresa per la candidatura dÕUGT. 

3. A les eleccions de 1979, com vas viure la majoria dÕUCD? Creus que pel poble 
hauria estat millor un pacte AEDI-PSUC?

Al llibre ÒViure de la terraÓ, Pep del Bar ens parla dels partits dÕesquerres, PSUC i 
AEDI, i dels partits de dretes, UCD, amb uns resultats determinats. Despr�s, o abans de 
les eleccions, un pacte dels regidors dÕAEDI amb els dÕUCD amb un �nic punt de negoci-
aci� i que no era altra que el retorn de la propietat del Sindicat. Hi ha pacte, hi ha alcalde 
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dÕUCD ÐConstant� un dels pocs llocs on el darrer alcalde franquista ho continua sent des-
pr�s de les eleccions democr�tiquesÐ per� la propietat del Sindicat segueix en mans de 

dÕesquerres. Recordo una conversa on alg� em va confessar Òaquesta casa, el Sindicat, 
no ha estat mai comunistaÓ. 

del poble? Com seria si no exist�s?

de les tend�ncies. Si, a m�s a m�s, lÕaugment nom�s �s una direcci� �s produeix un canvi 
al centre de gravetat. Al 1979 la vida es feia al carrer Major, lÕeix de gravetat era a la Pla�a; 
quan es van habitar les 600 Vivendes es dobl� la poblaci� i aquests nous habitants de la 
nostra vila en la seva majoria eren -i encara ho s�n- votants de partits espanyolistes. A 
partir del 1983 el centre de gravetat de les decisions locals ja no era un de sol, sin� varis. 

grup ADIGSA?
Quan hi ha una baralla, una disputa, entre dos el qui en surt guanyant normalment 

�s un tercer. Mentre existeixi una separaci� ideol�gica o personal entre Casino i Sindicat, 
i viceversa, mentre la societat catalanista no estigui unida ja sigui dÕuna manera o dÕuna 

dÕesquerres, encara sÕha promogut la separaci� entre les branques esquerranes apostant 
nom�s pel PSC (relaci� Sindicat - jutge - alcalde socialista) aleshores �s quan tenim els dos 
factors que ens expliquen les majories socialistes. 

6. I al 1983 el relleu Feliu Nicolau - Maceira?
Vist des de fora, suposo que els socialistes necessitaven una persona gran, madura 

pol�ticament parlant, per poder agafar els vots del Sindicat com argumentava fa un mo-
ment. Un cop guanyades les eleccions potser calia donar pas a la persona jove, tapada, 
que se suposa amb el temps hauria de ser la continuaci�. Si aquest tempo fou el que 
estava previst no ho s�, si Feliu marx� de motu propi o reb� pressions ho desconec.

Al 2003, i despr�s dÕuna �poca sense presentar-se ERC a les municipals, torna 
amb for�a, hi ha qui diu que al voltant del Centre Parroquial (Dani, S�lvia...). Que meÕn 

pot dir?
Esquerra sÕhavia presentat amb lÕAEDI al 1979, va treure un regidor, Pep Amill, el 

1983, no va treure representaci� al 1995 i es presentava davant lÕelectorat al 2003. Eren, 
pol�ticament, una for�a temuda. El PSC venia de la majoria m�s absoluta, per� amb una 
s�rie de problemes interns i se sabia que hi hauria una p�rdua de vots sobretot de lÕala 
m�s catalanista, m�s propera al Sindicat. No es presentava Iniciativa i els vots comunistes 
no anirien al PSC. La llista dÕERC no se si va sortir del Casino o del Centre Parroquial Ðla 
canalla que hi anava es feien grans i algun dia comen�arien a votarÐ, quins eren els poders 
f�ctics que hi havia al darrera per� incomodava la pres�ncia de la n�ta de lÕalcalde republi-

Constant� i el seu augment de vots fou considerable a tota Catalunya, podem buscar raons 
a Constant� per� en aquest cas s�n m�s globals. 

7. Ens pota parlar dÕaquests problemes dintre dels socialistes?
Alguns dels problemes ja venien del 1999 quan sÕapart� al que aleshores era el n�-

mero dos de lÕAjuntament perqu� ja estava massa vist, si b� al 2002 ja eren insuportables, 
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tant dins del grup de regidors de lÕAjuntament i les relacions dÕaquestos amb lÕexecutiva 
no eren massa bones. Hi havia regidors, un que despr�s va ser alcalde, que volien millorar 
la seva posici� i un altre amb molts m�s anys en el c�rrec no el deixava prosperar. Es cre� 
un sector cr�tic que no volgu� formar part de la darrera candidatura de Pep Anton. Conti-
nues dimissions dÕexecutives, creaci� dÕuna gestora... i, repeteixo, total separaci� amb els 
regidors escollits el 2003.

8. El pacte ERC-PSC al 2003, en �poca del tripartit, qu� en penses? Perqu� es 
va trencar? T� alguna cosa a veure, amb que el PSC de Constant�, sigui m�s PSOE que 
PSC?

LÕequip de govern era majorit�riament pro pacte amb CiU i hi van negociar. ERC 
eren els representants de no s� ben be qu� per als regidors i ni paraula. CiU, o alg� que 
amb CiU mai havia governat, entra en la negociaci� i aquesta es trenca. LÕequip de go-
vern, que manava en minoria, decideix pactar amb el PP i alguns donem un cop de puny 
damunt la taula. Exig�em intentar el pacte amb ERC, encara que fos en contra del prop�sit 

sÕacabessin i tot i governar plegats calia arribar a acords puntuals amb el PP. Es trenca 

9. Aquest trencament quines conseq��ncies t� per la legislatura del 2007, quan 
ja sou regidor?

Ja hi havia un pacte, encara que no fos escrit, amb el PP abans de les eleccions i 
existiria el pacte encara que no fos necessari, encara que els socialistes tingu�ssim majoria 

com a base que seria un pacte de tres, el pacte amb CiU per� es trencaren les negociaci-
ons al demanar els nacionalistes la sortida del govern del regidor del PP, cosa que no era 
pensable despr�s de lÕajut de la legislatura anterior.

17/D fou molt temps o poc? SÕho rumi� molt?
Un cop sÕinici� la legislatura comen�aren els nostres problemes, no es van iniciar 

els problemes a lÕestiu del 2008 sin� abans. Des dÕun LÕalcalde actuava com si fos el rei 
del mambo, cosa que ja havia fet en la elaboraci� de la candidatura ja que ell sol es reunia 
amb els possibles regidors que desconeix�em les possibles pretensions de la resta. Primer 
calia escollir alcaldable i despr�s aquest ja tenia carta blanca.

una proposta que no pens�vem acceptar part del seu grup, tres dels sis, i que era que un 
regidora seguiria amb la seva dedicaci� a temps parcial i seguiria, per tant, cobrant com en 
la legislatura anterior. Ho arranj� dient al ple que no lÕhavia ent�s el secretari.

les realitzava en solitari lÕalcalde o amb el gerent del Consorci i, si posem un c�rrec amic 
de lÕun doncs un altre amiga de la segona, i endavant. I un del PP, som-hi.

Recordo un dinar abans de Nadal del 2007 prop de Vilallonga quan el grup dissident 
vam segrestar lÕalcalde i abans de tornar a Constant� li vam manifestar de totes les mane-
res possibles el nostre malestar. 
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invertir al nostre terme. Sense saber-ho els regidors, o alguns, una c�rrec va demanar a 
-

pista. Alg� volia fer una ciutat esportiva. 
Encara no havia passat carnaval, reuni� dels regidors on una regidora sort�, pel 

tracte rebut de lÕalcalde, a ll�grima viva. I nom�s per demanar informaci�.
Al 16 dÕabril en un dinar al morell amb els inversors de Madrid, aquestos demanen 

a lÕalcalde com estan els estatuts de lÕempresa municipal, aquella que havia de comprar, 

es van aprovar per ilálegals. La resposta del alcalde en castell� perqu� eren de Madrid Òaqui 
a la vora hi ha un poble amb aquestos estatuts que lÕalcalde quan va pel carrer, com ho 
diria, li fan rever�ncies. A Constant� lÕoposici� s�n m�s llestos que en aquell poble i incl�s 
un regidor del govern es creu m�s espavilatÓ. LÕalcalde i els seus amics inversors ja havien 
decidit que lÕempresa municipal invertiria en les gavarres? All� era Jauja.

Al mes de maig del 2008 la relaci� era tensa i la separaci� dels sis regidors socialis-
tes era total. En un punt un regidor convergent, les negociacions amb els quals ja estaven 
trencades, em deman� que fes les gestions per acostar posicions. No vaig fer res. Quinze 
dies despr�s el mateix regidor em diu que aquell mateix dia o a lÕendem� es reunirien els 
tres regidors nacionalistes amb lÕalcalde. Qui ho sabia? Jo i les meves companyes, no. En 

I vaig pactar amb la oposici� les alálegacions al pla director urban�stic del camp de 
Tarragona, tornava a sortir el tema de les Gavarres, ... era el principi dÕun treball en equip, 
comen�ava a veure tant jo com la resta que alguna cosa no anava, que jop no mÕaillava i 
si en canvi lÕalcalde amb la resta de la corte del fara�n. 

Vaig comen�ar a rebre pressions de persones que vivien a costa del govern i que ja 
veien a venir que lÕassumpte no anava pel bon cam� i potser perillarien els seus contractes. 
...Un em deia, i tu est�s defraudant a tota aquesta gent que ha donat la cara per la can-
didatura, a qui a les senyores de la nostra candidatura que hav�em posat a fer el curs de 
geriatria del consorci?

I va arribar lÕestiu i,una de les meves companyes ja torn� amb lÕalcalde. Amb lÕaltra 
vam anar all� on ella va voler per tal de fer les coses des de dins del partit, sempre i quan 

seria dels dos lÕalcalde.

esbroncar a lÕalcalde i dir-li que sÕhavia equivocat i que havia de prescindir de c�rrecs i unir-
se a nosaltres, es feu el contrari. Vaig abandonar carteres,carnet, ... MÕabandon� la �nica 
companya que em seguia, ja estava sol

moci� el 17 de desembre de 2008, per ami festa local, dia en el que un d�spota deix� de 
governar Constant� i sÕiniciava un govern de persones.  

10. Pot no contestar-me, si ERC no hagu�s aconseguit lÕalcaldia, hi hauria hagut 
moci� de censura? I si lÕhagu�s exigit vost�?



340

Em vaig ajuntar amb Sabat� i Franqu�s i ens vam comprometre els tres, pass�s el 
que pass�s. Sabem com van respondre els convergents. Desconec el que hagueren fet 
els republicans en cas de no obtenir lÕalcaldia, cap on haurien anat, s� que Sabat� malgrat 
no compartir algunes decisions hagu�s fet cas del que digu�s el seu partit, per� ni s� ni 
vull saber que hagu�s fet el seu partit. Entre els tres ens vam comprometre i, malgrat tot, 
ho vam respectar i ho tornar�em a fer, una altra cosa s�n els partits i els equips de regidors 
de cadascun dÕells.

Jo no vaig demanar mai lÕalcaldia. Si ho hagu�s fet, cosa que alguns em diuen que 
-

dar amb les mateixes carteres i si hagu�s fet falta hauria estat un regidor del govern sense 
cartera, per� mai abandonar i marxar. 

11. Com ha evolucionat el poble a partir de la moci� de censura?
Em va dir un comerciant local un dia una frase que em va agradar molt. Amb la 

moci� ÒlÕAjuntament ha canviat dÕidioma, cosa important, per� tamb� ha canviat de llen-
guatge, important�ssimÓ, van canviar les maneres i les formes i el tracte amb la ciutadania. 
Est� tot dit.

12. Com va veure la implicaci� de sindicat i casino en el 13D? Personalment com 
vas viure el 13D? Constant� va ser el primer poble del Tarragon�s en realitzar la consulta 
sobre la independ�ncia. Els resultats van ser els esperats? Com ho valores tot plegat?

Un refer�ndum, una consulta, unes eleccions s�n una festa per als que ens creiem 
dem�crates. Altres, dem�crates de tota la vida, sÕabstenen, no saben no contesten. Va ser 
una aut�ntica festa i poder ser el primer poble del camp, una aut�ntica joia. Haver pogut 
participar, donar suport des del Ple de lÕAjuntament, haver cedit lÕespai municipal quan es 
rebien pressions des de Madrid, .... un luxe, una satisfacci� personal. 

14. A les eleccions del 2011, Era possible una candidatura conjunta? Vistos els 
resultats hauria estat millor o pitjor? 

Era la nostra, la meva, aposta per� no pogu� portar-se a terme i no perqu� no hi 
estigu�ssim dÕacord els tres en teoria primers espases i, dic en teoria perqu� com deia un 
dels companys haur�em tret majoria absoluta i tant era ser el tercer que el set� o potser 
que el vuit�. Un altre problema apuntat era com fer el canvi Sabat�, que sÕhavia pactat que 
encap�alaria la candidatura, per Franqu�s que seria alcalde del 2013 a 2015, i com fer-ho 
seguint sent regidor Sabat�, la resposta �s igual que ho van fer Maceira i Bergad�. Per mi 
hagu�s estat millor, com tamb� h hagu�s estat si hagu�s volgut participar de qualsevol de 
les dues candidatures que mÕho van oferir. 

15. Com valores els resultats? S�n els que esperaves, volies o que tÕhaurien 
agradat

Els resultats no foren els que esper�vem. El resultat de la negociaci� i el pacte 
posterior �s el que vol�em i pel que vam treballar. Que ens hagu�s agradat ser-hi? Indis-
cutiblement per� per damunt de les persones hi ha objectius. Objectiu complert. A m�s 
a m�s, des del govern, saben que si els puc ajudar en qualsevol cosa em tenen a la seva 

16. Que preveus, i que tÕagradaria que passes en un futur?

i dÕesquerres que, amb els pactes que calgui, pugui tornar a poder governar. En aquesta 
mateixa direcci�, si la Espanya federal es impossible, si ha guanyat el Òcaf� para todosÓ, 
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Catalunya com a pa�s ha de decidir lliurement el seu futur amb o sense la resta de pobles 
dÕEspanya. 

Entrevista a Crist�bal Ram�rez, PSC

1. Fa molt temps que es dedica a 
la pol�tica?

Pel que fa a la pol�tica en general, 
des de ben petit que estic hi estic inte-
ressat.En aix�, meva �via, socialista de 
tota la vida, hi t� for�a a veure. En pol�-
tica municipal, va ser a les eleccions del 
1995 quan vaig estar per primera vegada 
en unes llistes, concretamet al n�mero 8. 
Recordo que el PSC va treure 7 regidors i 

que, un any despr�s de la constituci� de 
lÕAjuntament, la renuncia dÕuna companya del partit per motius personals va propiciar la 

lÕactualitat. Entre els anys 2003 i 2007, vaig dedicar-me a lÕempresa familiar, per, de cara 
al les municipals del 2007, tornar com a cap de llista del partit i ser alcalde un any i pocs 
mesos.

2. Com defensa la seva posici� pol�tica?
Em considero dÕesquerres i progressista. Tot el que t� a veure amb les esquerres i 

el progr�s sempre ho he tingut a prop.
3. Qu� pesa m�s en el seu vot: el partit, el candidat o les idees?
Tot �s important. No podem obviar que el partit pesa molt, per� tamb� les persones. 

Sovint els pol�tics posem per sobre el partit que les persones, i aix� no hauria de ser aix�.
4. El seu partir ha guanyat gaireb� totes les eleccions a Constant�. A quin factor 

atribuiria aquest fet? Com valora que el partit dels socialistes mantingui aquest feu al 
llarg de tants anys?

Sens dubte, a diferents factors. Constant� ha demostrat que al llarg de totes les 
eleccions la suma dels partits dÕesquerres (PSC+ICV+ERC) �s clarament majorit�ria, i per 
tant, el podem considerar un poble de gent progressista i dÕesquerres. El fet que el PSC 
sigui el partit m�s votat gaireb� tots els anys, es remunta al 1977, quan lÕarribada massiva 
dÕimmigraci� b�sicament andalusa i extremenya al poble va provocar que, aquesta gent, 
b�sicament no catalanistes amb una ideologia propera al PSOE, trobessin en el PSC el seu 
referent al poble. Valoro positivament, com no pot ser dÕaltra manera, que el PSC mantin-
gui els seus votants al poble... b�sicament perqu� els ciutadans s�n inteláligents i saben 
distingir quan un treball est� ben fet, i recompensar-lo amb el seu vot.

5. Com va viure, a t�tol personal, els temps previs a la Moci� de Censura? SÕho 
esperava?

S� que ens ho esper�vem. Feia molts mesos que se nÕestava parlant. Va ser una 
cosa no r�pida, des del comen�ament del mandat del 2007, quan port�vem 6 mesos al 

de lÕoposici� i companys del partit. Se sentia a dir.. Una ÒmortÓ lenta, que sÕesperava. 
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Personalment ho vaig veure i viure molt malament per mi i sobretot per la meva 

tots els partits pol�tics les neguen. Fins i tot, es va arribar a dir que el PSC sÕhavia emportat 
diners de lÕAjuntament.. tot plegat, quan ho viu la fam�lia, no agrada.

6. Creu que el partit que vost� representa va actuar malament en algun moment 
en refer�ncia a la moci� de censura?

Segurament alguna cosa no vam fer be. Si tot va b�,no et surt un tr�nsfuga dins del 
partit. Vaig intentar parlar amb els altres partits per tal dÕintentar frenar la moci�. La pro-
posta, un govern de consens que inclogu�s a tots els partits i tan sols deix�s fora a Pep 
Plana. Despr�s de diverses reunions, vam veure com la opci� de deixar fora del govern al 
PSC, un partit que portava tants anys a lÕAjuntament del poble, era m�s potent que la del 
govern de consens proposada per nosaltres.

7. Com eren les seves relacions amb Pep Plana abans de la moci�? I despr�s?
Aqu� haur�em de concretar. Abans del 2007, ell era primer secretari del PSC a Cons-

tant�, i per tant, la relaci� entre nosaltres dos era molt bona. Per� tot plegat va canviar 
quan, 2 mesos abans de les eleccions del 2007, vaig notar un canvi en la seva actitud.. 
no s� ben b� per quina ra�.. potser gelosia de voler anar de n�mero 2 a la llista.. no ho he 

va canviar sobretot els primers mesos del govern del 2007, quan al veure moviments amb 

passava, per� no va aclarar res.
8. A les eleccions del maig del 2011, tot i que el PSC va guanyar amb una �m-

plia majoria, es va quedar a 2 regidors de la majoria absoluta, i per tant, dÕaconseguir 
lÕAlcaldia. Com vau viure els resultats? SÕesperava poder arribar a algun pacte amb 
algun dels altres partits per aconseguir, de nou, lÕalcaldia? Es presentar� de nou a les 
eleccions municipals?

Van ser uns moments dif�cils. A tota Catalunya, en general, els resultats per al PSC 
no van ser gaire bons. Tot i aix�, tornar a guanyar ja va ser un gran �xit  despr�s de la mo-
ci� de censura i quedar fora del govern  No �s el mateix presentar-se a unes eleccions des 
del govern que des de lÕoposici�. Pel que fa als pactes, des del dia seg�ent a les eleccions 
hi van haver reunions. En un primer moment, semblava possible un pacte amb CiU, per� 
el PSC, un partit dÕesquerres, volia un pacte amb ERC.. Un pacte que no va poder ser 
possible,ja que probablement ERC volia mantenir lÕalcaldia que en aquells moments tenia. 

Realment em va sorprendre que Iniciativa pact�s amb CiU, de dretes. Si em presentar� 
de nou? No em toca decidir a mi  ja mÕhe presentat dues vegades.. Penso que la porta 
sÕhauria dÕobrir a altres persones. Quan tens la sensaci� que el problema �s teu.. Ha de 
decidir la gent de lÕagrupaci�, seria bona lÕentrada de gent nova.

9. Tot i la vict�ria, el PSC ha perdut 225 vots respecte a les municipals del 2007. 
On creu que han anat a parar aquests vots? 

Evidentment, els vots de menys o la p�rdua de vots ve motivada per MxS. SÕha de 
tenir en compte que mai sÕhavien presentat 6 partits a Constant�. Tamb� el fet que MxS 
f�s un partit amb les sigles Socialista, pot haver decantat alguns votants a votar MxS per 
simple error.

10. Com valora lÕacci� del nou equip de govern? 
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�s aviat per fer una valoraci� del treball efectuat. Tamb� hem de pensar que �s un 
momento dif�cil amb la crisi.. Potser �s una mica aviat, per� no mÕhan agradat ni la pujada 
de sou de lÕalcalde ni el fet que 3 regidors, a banda de lÕalcalde, estiguin a mitja jornada.

11. Queden 3 anys i escaig per a les noves municipals. Cap a on tirar� el PSC? 
Recuperaci� dÕelectorat perdut o en busca de nou votant?

Les dues coses. Si aconseguim recuperar lÕelectorat perdut, podrem tornar a go-

12. Em podria dir a quines associacions pertany?
Hist�ricament he estat a moltes: Escola de M�sica, Club Nataci� Constant�  Ara 

estic a lÕassociaci� cicloturista, que fa sortides cada cap de setmana.

Felipe Gonz�lez. Ha estat dels millors pol�tics espanyols, i lÕhe intentat imitar dins les 
meves possibilitats. LÕadmiro molt.

Entrevista a Roberto Gonz�lez, PP

1. Fa molt que es dedica a la pol�tica?

c�rrec electe. Abans dÕaix�, havia estat activista per 
internet (blogs, xarxes socials ) Tamb� he participat en 
moviments pro-vida en contra de lÕavortament i en un 
moviment politicosocial en contra de la reforma de lÕes-
tatut lÕany 2006.

2. Com defensa la seva posici� pol�tica?
Amb naturalitat, pensant que �s una opci� amb 

m�s recolzament real del que diuen algunes enquestes. 
Penso que recull molts ciutadans que a Catalunya es 
senten catalans i espanyols, i que no estan tant inte-
ressats amb temes nacionalistes i independentistes 
sin� que els hi agradaria viure en una societat amb m�s 
oportunitats, m�s lliure, amb m�s feina i amb m�s activi-
tat econ�mica. Em trobo defensant una posici� Liberal.

3. Qu� pesa m�s en el seu vot: el partit, el candidat o les idees?
El candidat i el programa electoral que porta darrere.
4. Sempre ha estat al mateix partit pol�tic?
S�, mai he militat en cap altre partit.
5. Com veus el poble de Constant�, a nivell pol�tic i cultural?
A nivell pol�tic, entenc la pol�tica com tot all� que te a veure amb el municipi, bastant 

actiu. Considero que t� una xarxa associativa molt important, amb un patrimoni hist�ric 
i arqueol�gic envejable. Hi podem trovar el Casino de Constant� amb el seu Teatre, un 
Convervatori, Els Pets  Tamb� el que podriem anomenar ÒcorÕÕ del poble, a nivel cultural, 
�s molt interessant: la seva esgl�sia com a patrimoni arquitect�nic, el seu passat rom� i 
medieval  Tamb� des de la Guerra Civil hi ha el sindicat agr�cola de Constant�, on nom�s 
entrar, es pot veure en gran fotograf�es dels Presidents de la Generalitat des de Maci� a 
Tarradellas. A Constant�, la pagesia, tamb� la podem considerar cultura del camp, cultura 
agr�cola.
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6. Consideres que pots ser representant dÕun poble on no vius? 
S�, ja que hi tinc familia. La sogra i la dona s�n de Constant�, els tiets de la dona, 

cosins  Tamb� a part dels lligams familiars hi tinc molts lligams dÕamitat, en un creixement 
cont�nu, ja que cada vegada conec m�s gent nova de Constant�. Tamb� considero que, 
Constant� i Tarragona s�n poblacions Colitanes, i que, per exemple, des de Tarragona 
arribo m�s r�pidament a Constant� que a dÕaltres punts de la ciutat. Jo era lÕ�nic de la 
llista del Partit Popular que no s�c resident al poble, ja que la resta de candidats eren tots 
constantinencs i constantinenques.

7. Com ja deu saber, lÕanterior govern municipal va constituir-se despr�s dÕuna 
moci� de censura. Qu� en pensa?

Estic en contra del transfuguisme pol�tic. Crec que la moci� de censura �s un ins-
trument que nom�s sÕha de fer servir en casos dÕextrema gravetat. Tamb� pens� que el 
PSC ha dÕentonar el mea culpa ja que sÕha de fer mirar quina cosa ha fallat perqu� surti un 
tr�nsfuga a Òcasa sevaÓ. Alguna cosa ha fallat.

8. Pot sonar una mica extrany que en algunes eleccions hi hagu�s un pacte en-
tre socialistes i populars. Com va ser possible?

En la pol�tica local, s�n m�s importants les persones que les sigles, i aix� comporta 
que totes les combinacions s�n possibles. Tot all� que seria totalment impensable al Par-
lament o al Congr�s dels Diputats �s possible en un municipi per tal dÕenriquir-lo a lÕhora 
de formar un bon projecte de municipi.

9. Em podria dir a quines associacions pertany?
A lÕAssociaci� dÕamics del Cam� de Sant Jaume, a lÕAssociaci� dÕamics de la Ver-

ge del Claustre de Tarragona i actualment tamb� s�c patr� del Taller dÕemprenedors de 
Tarragona.

Winston Churchill (Primer ministre del Regne Unit 1940-1945), Konrad Adenauer 
(Canceler de la Rep�blica Federal Alemanya 1949-1963, considerat un dels pares de lÕac-
tual Uni� Europea), Franklin D. Roosevelt(President dels Estats Units 1933-1945) i  Javier 
Solana(que ha estat al c�rrec de diversos ministeris aix� com diversos c�rrecs a la OTAN i 
la Uni� Europea), el qual he tingut el gust de con�ixer personalment.
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ANNEX 2:

ENTREVISTA ALS PRESIDENTS DEL CASINO I DEL SINDICAT

Entrevista a Josep M» Nicolau, president 
del Casino

1.  Des de quan esteu implicat en temes pol�-
tics?

El cert, �s que mai he tingut la sensaci� dÕes-
tar implicat en pol�tica. Una altra cosa �s participar o 
asumir un comprom�s en moviments socials. En aix� 
vaig comen�ar cap als 17 anys. Potser la primera cosa 
remarcable va ser lÕintent dÕorganitzar una trobada de 

-

2. TÕhas plantejat mai militar en algun partit?
He participat en campanyes, per� mai com a 

militant. Si m�s no, mentre sigui president del Casino, 
crec millor una certa neutralitat, no aliena de compro-
m�s.

3.  El president del Casino podria explicar-nos quin tipus dÕactivitat sÕhi realitza i 
quina social hi predomina? 

El Casino �s una entitat cultural i recreativa. La cafeteria, a la planta baixa compleix 
la part de relaci� de punt de trobada dÕesbarjo, i la sala de Cultura, al primer pis, lÕapartat 
cultural a la seves diverses facetes: exosicions, xerrades, debats, cultura popular, teatre i, 
sobretot concerts de tot tipus de m�sica.

Estem inscrits a la Federaci� dÕAteneus de Catalunya i realment som un ateneu 
popular, com tants dÕaltres del pa�s.

gent amb els seus defectes i les seves virtuds. A mi em costa molt distingir clsses socials 
en el Constant� dÕavui. Si m�s no som una Societat totalemnt oberta, no preguntem a ning� 
dÕon v� ni qu� pensa, ni li demanem que presenti cap aval dÕaltres socis per poder entrar.

4.  Des que es va instaurar el 2009 un nou govern, quina relaci� t� el Casino amb 
lÕAjuntament?

 Ara correcte, com hauria dÕhaver estat sempre. Som una entitat cultural i lo normal 
�s que colálaborem amb totes les entitats del municipi. La riquesa de la ciutadania sÕenri-
queix amb una bona xarxa c�vica. Quan alg� va contra aquestes o en margina, �s que tem 
la participaci� popular. 

DeixaÕm afegir que la relaci� amb lÕajuntament actual �s especialment bona en 
contrast amb la que hi havia abans amb lÕajuntament socialista. Aquest havia mantingut 
sempre una actitud beligerant amb el Casino, cesurant qualsevol informaci� a les publica-
ciuons municipals i negant-nos la possibilitat dÕoptar a cap subvenci�.

-
n�ries.

Les persones que volen dividir una societat sempre ho fan moguts per interessos 
econ�mics particulars.
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Amb la mateixa contund�ncia que denuncio aquesta etapa anuncio que per part 
nostre hem girat full. Creiem amb la for�a dÕun poble quan bandeja les petites mis�ries 
himanes que sembre surgeixen.

5. Per qu� el Casino es va implicar en el 13D? 
Potser sÕhauria de canviar una mica la pregunta. Perqu� va ser possible realitzar la 

consulta del 13D a Constant�? B�sicament per dues raons, primera perqu� hi ha un grup 
de persones que tenim conci�ncia de formar part dÕun colálectiu i volem decidir lliurament 
el nostre futur. I segona, perqu� existeixen unes entitats capaces dÕorganitzar aquestes 
inquietuds.

Anteriorment sÕhavia impulsat a nivell de pa�s un moviment pel dret a decidir, que va 

promotores: les JERC i el Casino. �s obvi doncs, que la consulta del 13D per nosaltres �s 
un pas m�s en la mateixa l�nia.

Puc afegir que la decisi� del Casino �s pr�n per unanimitat de tots els membres de 
la Junta.

6.  Constant� va ser el primer poble del Tarragon�s en realitzar la consulta sobre 
la independ�ncia. Com va sorgir la idea? Els resultats van ser els esperats? Com els 
valores?

 A Constant� hi havia persones i teixit associatiu, per� cal remarcar que despr�s de 
molts anys de fatalisme i falta de ilálusi� a nivell local,estem visquen un moment dol� en 
el que la gent sÕatreveix a sommiar. Hem trencat amb la vella hist�ria de les divisions i hi 
ha ganes de ser un poble. Estem acostumats a sortir als diaris per ser el segon poble de 

vam ser els primers, els pioners, la refer�ncia dels pobles de lÕentorn.
En un dia pluj�s, sense mitjans 700 persones es van apropar a les urnes, un 13 % 

del padr� municipal. Ens vam adre�ar als vilatans en �rab, roman�s, castell� i catal�, una 
lli�� de pluralitat i realisme.

seria si no exist�s?
 Evidentment que molt, com �s l�gic, per� Constant� �s que �s i lÕhem de fer entre 

tots. Jo no s�c partidari de mirar endarrera, no serveix de res. Hem de conseguir trans-
metre el sentiment de pertinen�a a un lloc. El que lamento �s la mala pol�tica dÕintegraci� 
que sÕha seguit durant anys, una mena de paternalisme interessat que nom�s serveix per 
segrestar vots. 

8.  LÕany 1979, com va viure la majoria dÕUCD?
En el context del moment no em va sorprendre.
9.  I al 1983, el sobtat canvi cap al socialisme, i des dÕen�� una majoria perma-

nent?
 

tingut una particularitat que �s la divisio interna que alguns sÕhan cuidat de mantenir per 

10. Qu� pensa de la moci� de censura? Com ho va viure?
 

obrir la possibilitat dÕ alternan�a a lÕalcaldia. Quan es porten molts anys amb govern dÕun 
mateix color i que sÕexercit de manera tan sect�ria, la possibilitat de canvi �s una llum 
dÕesperan�a.
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11. Ha evolucionat la relaci� entre el Sindicat i el Casino a partir de la moci� de 
censura el 2008? i al 13D? 

 Jo crec que el gran canvi va ser el gran canvi de la Junta del Sindicat. Abans era 
impensable una colálaboraci�. Laes circumst�ncies pol�tiques del 2008 i del 13D van afa-
vorir el treball conjunt amb els mateixos objectius, i per tant van ajudar a normalitzar les 
relacions. 

12. I el poble, com ha evolucionat a partir de la moci� de censura?
 En certa manera, la moci� ens va fer adonar que si ten�em voluntat de canviar 

una cosa, aix� era possible. Aspirem a tenir un poble normal, en el que ara guanyen uns 
i potser despr�s manaran uns altres, i que les decisions es prenguin per raons pol�tiques 
homologables a ltres pobles, no pas per recels locals.

13. El debat que v�reu organitzar al Casino, qu� en penses?
Jo crec que �s un exemple de maduresa democr�tica que ajuda a formar opini�, 

fomenta la participaci� dels ve�ns i la relaci� entre els candidats i els votants. Era el segon 
debat que organitzava el Casino. En el primer no vam aconseguir la participaci� de tots els 
candidats i per sort, en el segon hi eren tots. Vam demostrar que �s possible organitzar un 
debat amb total equitat dels candidats sense favoritismes. Per nosaltres va ser una gran 
satisfacci� que ens agradaria repetir.

Entrevista a Josep Maria Coll, president 
del Sindicat

1. Des de quan est� implicat en temes pol�-
tics?

Des de sempre, per� sobretot des de fa 10 
anys, quan vaig tornar dÕAndorra. 

2. �s president del Sindicat, podria explicar-
nos quin tipus dÕactivitats sÕhi realitzen, i quina clas-
se social hi predomina?

Al Sindicat hi ha hagut dues etapes. La primera 
a la postguerra, aix� era la casa dÕesquerres. Despr�s 
de perdre la guerra, lÕany 80 es va restaurar, i tot el 
que dominava es va perdre. Des de llavors, va passar 
a ser un lloc on es realitzen activitats l�diques, on sÕhi 
fa poca pol�tica.

3. Des de que es va instaura al 2009 un nou 
govern, quina relaci� t� el Sindicat amb lÕajunta-
ment?

La relaci� ha passat a ser m�s directe, m�s propera, presten m�s atenci�. Quan 
governava Pep Anton, ja la ten�em, per� amb Crist�bal sÕhavia perdut una mica. Ara ja 
tornem a tindre-la.

4. Constant� va ser el primer poble del Tarragon�s en realitzar la consulta sobre 
la independ�ncia, tamb� anomenada la diada del 13D.

a. Per qu� el Sindicat sÕhi va implicar? I perqu� no? �s un dret inexpugnable, que 
no ens el pot treure ning�. Hav�em de fer un pas endavant.
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b.  Com va sorgir lÕidea? Vam veure lÕacte realitzat a Arenys de Munt, i sÕho vam 
plantejar, Pep Batllori, Marc Anguera i jo, i vam anar a parlar-ho amb el Casino. 

c. Els resultats van ser els esperats? Com els valores? En vers a que es basaven? 
Amb la realitat social, s�n m�s que bons. No hi havia publicitat ni promoci�, el dia no va 
acompanyar, �s immillorable. 

seria si no exist�s? 
Avui en dia �s una realitat. No sÕha fet cap tasca dÕimmigraci�, la gent no est� inte-

grada, hi ha molta divisi�, encara hi ha molta feina per fer.

grup ADIGSA?
 La rivalitat no es tan forta, a ADIGSA hi ha molta diversitat.
7. Que en pensa de la moci� de censura? Com ho va viure? 
Era necess�ria, sÕhavia de fer. Es va notar un canvi dÕabans a despr�s.
8. Ha evolucionat la relaci� entre el Sindicat i el Casino a partir de la moci� de 

censura realitzada al 2008? 

postguerra.
9. I el poble? Com ha evolucionat a partir de la moci� de censura?
Tamb� positivament. I si no �s aix�, es per la situaci� global de crisi.
10. Que pensa respecte...

 No va escoltar la gent, i va tenir molta arrog�ncia, a la 
gent del poble se lÕha de tractar de tu a tu, com un ciutad� m�s.

b.  I de Pep Plana? Va ser valent i temerari al mateix temps.
11. El debat que varen organitzar al Casino, que et sembl�? Per qu� no �s fa 

al Sindicat? Es far�? B�, bona idea. Va ser una idea del Casino, i sÕha de respectar, si 
sÕarriba a un acord, es far�. 

12. Qu� en penses sobre lÕintent de realitzar una candidatura conjunta? 
LÕidea en s� era molt bona, per� hi havia massa interessos, es van posar els noms 

davant de les idees. Tothom nom�s estava pendent del n�mero. Era una idea molt prema-
tura, per� crec que amb les noves generacions �s possible.

13. Qu� preveus, i que tÕagradaria que passes en un futur?
Actualment a nivell local, tot s�n guerra de noms i de persones, mÕagradaria que fos 


